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به دنبال افزایش ترافیک در شــهرها و هدررفتن 
زمان مسافران در مســیرهای مختلف، حالا دیگر 
به لطف توسعه فناوری های مختلف، تاکسی های 
هوایی یکی از موضوع ها و بحث های داغ در جهان 
است. به همین دلیل هم بســیاری از شرکت های 
توســعه دهنده پهپاد و هواپیماهای سبک در این 
مسیر گام گذاشــته اند. در حال حاضر تعدادی از 
شــرکت ها روی تکنولوژی eVTOL تاکسی های 
هوایی )بلند شدن و نشستن عمودی الکتریکی( کار 
می کنند که بیشتر آنها کمی شبیه به نسخه های 
بزرگ تر یعنــی کوادکوپترهای بدون سرنشــین 
هستند. با این حال نمونه جدیدی که ساخته شده 

کمی متفاوت است.
کمپانی FlyNow بتازگی از یک نمونه تاکســی 

eCopter هوایی کوچک و جمع و جور به نام
رونمایی کرده است. این نمونه، به گونه ای متفاوت 
است که می تواند احتمال استفاده از آن به عنوان 
تاکســی هوایی در دنیای واقعی را بیشــتر کند. 
eCopter که در حال حاضر توســط اســتارتاپ 
اتریشــی FlyNow Aviation در حال توســعه 
 )coaxial(است، یک پیشران الکتریکی هم محور
با دو پروانه روتور ضد چرخش دارد و البته یکی از 

پروانه ها بالای دیگری قرار گرفته است.
این تنظیمات اجازه می دهد تا eCopter توسط 
آژانس ایمنی هوانوردی اتحادیه اروپا به عنوان یک 
هلیکوپتر الکتریکی طبقه بندی شــود. به همین 
دلیل هم انتظار می رود که صدور گواهینامه برای 
آن، بسیار سریع تر و ساده تر از تاکسی های هوایی با 
چند روتور مانند هواپیماهای بدون سرنشین باشد.
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تاکسی هوایی به
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دولت سیزدهم برای عدم نوسان گوشت قرمز اقدام به واردات گسترده گوشت 
قرمز به کشور کرده و آن طور که مسئولان وزارت جهاد کشاورزی اعلام کرده اند 

این امر تا پایان سال نیز ادامه دارد.
به طوری که براســاس آمار گمرک طی 10 ماهه سال جاری 92 هزار و 271 
تن گوشــت قرمز گاوی و گوسفندی به ارزش 493 میلیون و 986 هزار و 501 

دلار وارد کشور شده است.
از ایــن میــزان 30 هزار و 456 تن بــه ارزش 213 میلیون و 771 هزار دلار 
مربوط به واردات گوشت گوسفندی و 61 هزار و 815 تن به ارزش 280 میلیون 

و 216 هزار دلار مربوط به واردات گوشت گوساله و گاو بوده است.
این در حالی اســت که در همین بازه زمانی در سال گذشته 38 هزار و 919 
تن و 134 کیلوگرم انواع گوشت قرمز گاوی و گوسفندی به ارزش 169 میلیون 

و 366 هزار و 447 دلار وارد شده بود.
16 مبدأ واردات گوشت قرمز به کشور

بنابراین می توان گفت، واردات گوشت قرمز در یک سال اخیر با افزایش حدوداً 
140 درصــدی به لحاظ وزنی و با افزایش 65 درصدی به لحاظ ارزشــی روبه رو 

بوده است.
ارمنستان، اســترالیا، امارات متحده عربی، برزیل، پاکستان، ترکیه، جمهوری 
آذربایجان، رومانی، عمان، روسیه، قزاقستان، گرجستان، مغولستان، مناطق آزاد، 

هلند و هندوستان 16مبدأ واردات گوشت قرمز به کشورمان بوده اند.

ورود 35 هزار تن گوشت منجمد برزیلی تا ماه رمضان
قائم مقام وزیر جهاد کشاورزی از واردات 35 هزار تن گوشت منجمد برزیلی 
تا ماه مبارک رمضان خبر داد و گفت: در یک هفته گذشــته 20 هزار تومان هر 
کیلو دام زنده کاهش قیمت داشــته و بــا توجه به ادامه واردات و افزایش زایش 
و پرواربندی دام، کاهش قیمت گوشــت ادامــه دارد. علیرضا پیمان پاک با بیان 
اینکه طبق آمار مرکز آمار زایش و پرواربندی در این سه ماه اخیر نسبت به سال 
گذشته 25 درصد افزایش داشته است، گفت: این یعنی در فصل بهار و تابستان 
سال آینده 25 درصد افزایش عرضه گوشت نسبت به سال گذشته داریم که این 

خودش بازار را تنظیم می کند و آثار مثبتی در کاهش قیمت دارد.
وی افزود: اواسط آذرماه تثبیت قیمت به واسطه وارداتی که انجام دادیم انجام 
شــد. این واردات جمعاً پنج درصد کل تولید دام کشور نمی شود، اما به گونه ای 
برنامه ریزی می کنیم کــه بتواند کنترل و تنظیم گری کند. قائم مقام وزیر جهاد 
کشــاورزی ادامه داد: طی یک ماه اخیر به دلیل اینکه این گوشــت های وارداتی 
از کشــورهای مختلفی می آید و تعطیلات ژانویه و تعطیلات کشــتارگاه ها بود و 
همچنین به دلیل تعدد ســفرهای تعطیلات ژانویه هم بحث لجســتیک هوایی 
دچار مشــکل بود و از طرفی در شــش ماهه دوم ســال به دلیل سرما از برخی 
از کشــورهای خاص نیمکره جنوبی می توانیم این دام را تأمین کنیم و از حوزه 
اوراسیا به دلیل سرمای هوا و مشکلات لجستیکی کمتر می توانیم دام وارد کنیم، 

کاهش واردات داشتیم.

واردات گوشت واردات گوشت 55//22 برابر شد برابر شد
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عصر شنبه بیست و هشتم بهمن ماه و در آستانه 
دهمین ســالگرد ابلاغ سیاست های کلی اقتصاد 
مقاومتــی از ســوی رهبر معظــم انقلاب و روز 
اقتصاد مقاومتی و کارآفرینی، دکتر محمد مخبر، 
معاون اول رئیس جمهور با جمعی از کارآفرینان 
و فعــالان بخش خصوصی دیدار کرد و پای درد 
دل و دغدغه های آنان نشست. در این جلسه که 
بــا حضور رئیس کل بانک مرکــزی، وزرای امور 
اقتصــادی و دارایی و صنعــت، معدن و تجارت 
و 16 نفــر از کارآفرینان بخش خصوصی برگزار 
شــد، معاون اول رئیس جمهور، بخش خصوصی 
و فعالان اقتصادی را به مشــارکت هرچه بیشتر 
در اقتصاد و اســتفاده از ظرفیت ها و مزیت های 
کشــور فراخواند و افزود: دولــت آمادگی دارد 
بستر فعالیت و نقش آفرینی هرچه بیشتر بخش 
خصوصی را در اقتصاد کشور فراهم کند و موانع 

را از سر راه آنها بردارد.
دکتر مخبر یکی از مهم ترین مســائل و موانع 
پیش روی توســعه کشور را کمرنگ بودن نقش 
بخش خصوصی در اقتصاد کشور برشمرد و گفت: 
البته این مشــکل دوسویه است و متأسفانه طی 
سالیان گذشته و در ادوار مختلف، روابط و تعامل 
مناســب میان دولت و بخش خصوصی در کشور 
شــکل نگرفته و این ارتبــاط به صورت حداقلی 
بوده که اصلاح این روند و نزدیک شــدن بخش 
خصوصی و دولت یکی از نیازهای مهم و ضروری 
امروز کشــور اســت. وی ادامه داد: باور قطعی 
دولت این است که دستیابی به رشد اقتصادی 8 
درصدی، ثبات بازار، اطمینان از نرخ ارز و تحقق 
ســایر اهداف اقتصادی جز با فعال شدن بخش 
خصوصی و مشــارکت جدی فعــالان اقتصادی 
محقق نخواهد شد. بعد از برگزاری این نشست، 
بــا تعدادی از فعالان بخش خصوصی که در این 
جلسه حضور داشتند، گفت و گو کردیم و نظرات 
آنها درباره این جلســه و راه حل های ارائه شده 
توســط آنها برای حل مشکلات بخش خصوصی 

را بررسی کردیم.
تهیه سند »استراتژی صنعت کشور«

حمیدرضا غزنوی، دبیرکل مجمع کارآفرینان 
ایران، یکی از کارآفرینان شناخته شــده کشــور 
است که در این جلسه حضور داشت. او با اشاره 
به این جلسه، از پیشنهاد تهیه سند »استراتژی 
صنعت کشــور« توســط مجمع کارآفرینان به 
عنــوان ذی نفعان اصلی خبــر داد و گفت: یکی 
از چالش های فراروی اقتصاد کشــور ما، فقدان 
ســندی اســت کــه در آن نحوه تعامــل نظام 
حکمرانی با کارآفرینان مشخص شود. موضوعی 
که در نشســت مشترک کارآفرینان برتر ایران با 
معاون اول رئیس جمهور مورد تأکید قرار گرفت و 

پیشنهاد شد با توجه به ذی نفع بودن کارآفرینان، 
مجمع کارآفرینان ایران مسئولیت تهیه و تنظیم 

این سند را عهده دار شود.
حمید رضا غزنوی افزود: با تهیه این سند، وظایف 
هر بخش در صنعت کشــور مشخص می شود، هم 
نظام حکمرانی می داند چه نقشی باید ایفا کند و هم 
بخش خصوصی و کار آفرینان می دانند چه گام هایی 

در مسیر توسعه صنعتی کشور بردارند.
او بــا ابراز خرســندی از موافقت معاون اول 
رئیس جمهور با پیشنهاد مجمع کارآفرینان برای 
تهیه ســند استراتژی صنعت کشــور ادامه داد: 
اگر بعد از تهیه و تنظیم این ســند، مجلس هم 
نسبت به تصویب آن اقدام کند تا ماهیت قانونی 
پیدا کند، ما هم می توانیم مانند تمام کشورهای 
توسعه یافته دنیا، از مزایای این استراتژی صنعتی 

برخوردار شویم.
دبیــر کل مجمع کارآفرینان کشــور در ادامه 
بر ضرورت برگزاری نشست های مشترک دولت 
و بخــش خصوصی تأکید کــرد و گفت: قصد و 
هدف کارآفرینان برتر شــرکت کننده در نشست 
هم اندیشی دولت و کارآفرینان، تنها حل و فصل 
مشکلات واحد تولیدی تحت مدیریت خود نیست 
بلکه چاره اندیشی و حل مشکلات اقتصادی پیش 
روی عامه مردم اســت، چرا که این افراد دغدغه 
واحدهای تولیدی خود را دیگر ندارند اما همگی 
دغدغه مند مردم و وضعیت اقتصادی و اشــتغال 
پیش روی آنها هســتند و در تلاشــند با تقویت 
تعامل و ارتبــاط با بخش دولتی و بهره گیری از 
توان و تجربه های کاری خود، اقتصاد کشــور را 
در مســیر موفقیت هدایت کنند تا شاهد زندگی 

با کیفیت تر برای مردم باشیم.
غزنــوی در ادامه با بیان اینکه امروز در دنیا، 
استراتژی صنعتی کشورها به جای تمرکز بر کل 
تولید بر»پیشــرانان تولید« متمرکز شده است، 
گفت: تمرکز بر پیشــران های تولید، زنجیره های 
ارزش و شــرکت های بــزرگ و کوچک می تواند 

وضعیت اقتصادی کشور را متحول کند.
مبنای اقتصاد تجهیزات پزشکی، اقتصاد بازار 

آزاد باشد
»عبدالرضا یعقوب زاده«، مدیرعامل شــرکت 
اتحادیــه  رئیــس  و  ســعادت  راه  پوینــدگان 
تجهیــزات  و صادرکننــدگان  تولیدکننــدگان 
پزشــکی ایران هم از دیگر شرکت کنندگان در 

این نشست بود.
رئیس اتحادیه تولیدکنندگان و صادرکنندگان 
تجهیزات پزشکی ایران درباره پیشنهاد ارائه شده 
در نشســت با معاون اول رئیس جمهور می گوید: 
»پیشنهاد ما به معاون اول رئیس جمهور و وزرای 
حاضر در جلســه این بود کــه صنعت تجهیزات 

پزشکی را مثل کشــورهای پیشرفته نگاه کنید، 
نــه ارز یارانه ای بدهید، نه بــه ارز صادراتی کار 
داشته باشید، ما اصلًا هیچ حمایتی نمی خواهیم، 
برخلاف خواسته شــرکت های دیگر، ممنوعیت 
واردات را هــم نمی خواهیــم و می گوییم حتی 
کاری به ارز صادرکننده هم نداشته باشید. برای 
ورود جنس خارجی فقط تعرفه بگیرید و واردات 

با دلار آزاد انجام شود.«
یعقوب زاده می افزاید: »طرح ما این اســت که 
قیمتگذاری دســتوری حذف و قیمت بر اســاس 
رقابت سالم و به صورت مناقصه ای در بازار تعیین 
شود و مبنای اقتصاد تجهیزات پزشکی بر اساس 
اقتصاد بازار آزاد گذاشــته شود. تعرفه ورود همه 
چیز 25 درصد شود و تعرفه ورود همه مواد اولیه 
20 درصد باشد. آقای علی آبادی- وزیر صمت- در 
این خصوص نظر مثبتی داشــتند، امیدواریم که 
نظر بقیه هم مثبت باشــد. وی در ادامه می گوید: 
»تجهیزات پزشکی به بلوغی رسیده که اگر واردات 
آن آزاد شود هیچ اتفاقی برای تولیدکنندگان آن 
نمی افتد، بلکه فعالیت آنها هم بیشــتر می شود.« 
رئیس اتحادیه تولیدکننــدگان و صادرکنندگان 
تجهیزات پزشــکی ایران می افزایــد: »نیاز بازار 
تجهیزات پزشــکی 4 تا 5میلیارد دلار اســت و 
درخواستمان این است که مابه التفاوت نرخ ارز 4 
هــزار و 200 تومانی و 28 هزار و 500تومانی ای 
را که امســال به میزان 1.5 میلیارد دلار –حدود 
40هزار میلیارد تومان- اختصاص یافت به وزارت 
بهداشت بدهند و وزارت بهداشت به هر کسی که 
تجهیزات پزشکی ایرانی خرید از محل همین 40 
همت، مثل بیمه یا صنــدوق اعتباری، مبلغی را 
پرداخت کند. در مقابل وزارت بهداشت می تواند 
از این بودجه به تولیدکننده با پیش خرید و اعطای 
یارانه به کســی که کالای تولید داخل می خرد، 

کمک کند.
مدیرعامــل شــرکت الکترواســتیل: دولت و 
بخش خصوصی در اجرای ســند راهبردی تولید 

جدی هستند
»مجیــد محمــدزاده«، مدیرعامل شــرکت 
الکترواســتیل درباره تأثیر جلســات بین بخش 
خصوصــی و دولت می گوید: در واقع اگر این دو 
بخــش همدیگر را به معنای واقعی باور داشــته 
باشند، درصد قابل توجهی از مشکلات اقتصادی 
و به خصوص در حوزه تولید برطرف خواهد شد.

وی افزود: تا این گونه جلسات برگزار نشود، دو 
بخش خصوصی و دولت از مشکلات یکدیگر مطلع 
نمی شوند، چرا که خیلی از مطالب قابل توجه، در 
مذاکرات رو در رو مطرح می شود و در واقع می توان 
گفت می توانیــم با کمک یکدیگر نیازهای بخش 

تولید، اقتصاد و بازار را تأمین کنیم.

چاره اندیشی برای حل مشکلات اقتصادی

مدیرعامل شرکت 
الکترواستیل با 
اشاره به نقش 
محوری دولت 
در رفع مشکلات 
بخش خصوصی 
گفت: برمبنای 
سند راهبردی ای 
که وجود دارد 
و کارهای 
کارشناسی ای که 
تاکنون انجام شده

   ظرفیت دانش بنیان هــا در تکمیل زنجیره ارزش 
صنعت برق

روز گذشته با حضور معاون علمی، فناوری و اقتصاد دانش بنیان 
رئیس جمهور، از بزرگ ترین ترانسفورماتور کوره قوس الکتریک 
که برای نخستین بار در شرکت ایران ترانسفو در زنجان تولید 
شده، رونمایی شد. این محصول جدید که به سفارش یک واحد 
تولید فولاد به مرحله تولید رسیده، توسط مهندسان داخلی و با 

اتکا به توان داخلی ساخته شده است.
رونمایی از ترانسفورماتور کوره قوس الکتریک در زنجان

معاون علمی، فناوری و اقتصاد دانش بنیان رئیس جمهور در سفر 
یک روزه خود به زنجان در این مراسم گفت: ایران ترانسفو یکی از 
شرکت های مادر توانمند در زنجیره ارزش صنعت برق به شمار 
می رود و می تواند در تکامل زنجیره ارزش صنعت برق، نقشــی 
راهبردی ایفا کند. روح الله دهقانی فیروزآبــادی افزود: ما قویاً 
آماده حمایت و همراهی هستیم و تا قبل از پایان سال یک مدل 
همکاری برای ایجاد مرکز نوآوری تخصصی تعریف خواهد شد تا 
حوزه برق، الکترونیک و انرژی را پوشش دهد. این مرکز نوآوری، 
هســته های فناور و نوآور این حوزه را زیر چتر ایران ترانسفو به 

زنجیره های ارزش صنعت پیوند می دهد.
رئیس بنیاد ملی نخبگان ادامه داد: معاونت علمی در قالب برنامه 
تولید بار اول، آمــاده کمک  و حمایت های بیشــتر برای تولید 

محصول دانش بنیان شرکت ایران ترانسفو است.
وی با بیان اینکه راه اندازی صندوق های سرمایه گذاری خطرپذیر 
شرکتی )CVC( الگویی است که شرکت های بزرگ را در مسیر 
توســعه و تحقق طرح های بزرگ کمک می کند، ادامه داد: در 
حال حاضر بیش از 70 صندوق پژوهش فناوری داریم و با توجه 
به این حجم اشــباع از صندوق ها، نگاه این اســت که صندوق 
جدیدی اضافه نشود اما این امکان وجود دارد که سایر شرکت ها 

در صندوق هایی که سرمایه کمتری دارند مشارکت کنند.
به گفته وی، در عین حال صندوق های سرمایه گذاری خطرپذیر 
شرکتی امکان جدیدی برای شرکت های بزرگ است که امکان 
جذب اعتبار مالیاتی تحقیق و توسعه و تأمین سرمایه طرح های 
بزرگ را فراهم می کند. این شــرکت هم می تواند این صندوق 
شرکتی را با چند شرکت تابعه خود تشــکیل دهد تا دست به 

اقدامات تحقیق و توسعه ای بزرگ بزند.
تحول در ارزیابی شرکت های دانش بنیان

معاون علمی رئیس جمهور با اشاره به ظرفیت های اعتبار مالیاتی 
و ضرورت عزم استان ها برای جذب اعتبار مالیاتی گفت: تاکنون 
41 هزار میلیارد ریال اعتبار مالیاتی تصویب شده که بعضی از 
اســتان ها با عزم و تلاش خود به تنهایی توانسته اند شش هزار 

میلیارد ریال اعتبار مالیاتی جذب کنند.
وی با اشاره به ظرفیت بالای زنجان و صنایع مستقر در این استان 
برای توسعه اقتصاد دانش بنیان، عنوان کرد: در بین استان های 
کشــور، تعدادی از استان ها هســتند که در حوزه استانداری، 
فرصت ویژه ای پیدا کرده اند که زنجان یکی از استان هایی است 
که با برخورداری از یک اســتاندار متخصص و آشنا به اهمیت 
عرصه علم، فنــاوری و اقتصاد دانش بنیــان، می تواند گام های 

خوبی را در مسیر پیشرفت دانش بنیان بردارد.
دهقانی با اشاره به وجود امکان نقش آفرینی شرکت های پیشرو 
و بزرگ هر حــوزه صنعت در ارزیابی شــرکت ها و محصولات 
دانش بنیان همان حوزه در قالب نظام جدید ارزیابی شرکت های 
دانش بنیان گفت: ســال گذشــته جریان تحولی جدید را در 
ارزیابی شــرکت های دانش بنیان رقم زدیم کــه در قالب نظام 
جدید ارزیابی شرکت های دانش بنیان اجرایی شد. در ادامه این 
تحول بنا داریم، تغییرات تازه ای در نظام ارزیابی این شرکت ها 

رقم زده شود.
نظام ارزیابی، مجزا از معاونت علمی عمل می کند تا کارگزاری ها 
بتوانند فرایند ارزیابی را ذیل استانداردهای این معاونت اما خارج 

از این ساختار انجام دهند.
 ایران ترانسفو و شرکت های بزرگ مشابه، می توانند در قالب این 
ساختار جدید کارگزار ارزیابی محصولات حوزه مرتبط با موضوع 

خود در سطح استان باشند.
دهقانی با بیان اینکه در رویکرد جدیــد معاونت علمی، تلاش 
می شود با پرداخت حمایت های خرد و اندک به چندین شرکت 
نوپا، اعتبار کلان را به شرکتی بزرگ در یک حوزه خاص، مانند 
ایران ترانسفو تخصیص داده شود تا یک پروژه دقیق و مرتبط را 
تعریف کند، افزود: در قالب این رویکرد ضمن آنکه شرکت های 
کوچک حمایت را مستقیماً از معاونت دریافت نمی کنند و روند 
تشــخیص صلاحیت دریافت حمایت نیز توسط شرکت آشنا 
به حوزه و متخصص همان حوزه انجام می شــود، شرکت های 
کوچک نیز مرتبط بودن با یک صنعت واقعی را تجربه می کنند 

و در زنجیره ارزش آن صنعت قرار می گیرند.
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M A R Z E E G H T E S A S D3
       سالم زندگی کردن، آسان است

همه ما عبارت »ســبک زندگی ســالم« را بارها شنیده ایم. اما 
ســبک زندگی ســالم با توجه به تنوع فرهنگ ها و شیوه های 
زندگی چه تعریفی دارد و چگونه می توان این سبک را در زندگی 
روزمره پیاده کرد؟ چگونه باید برای داشتن سبک زندگی سالم و 
حفظ آن تلاش کنیم در حالی که سبک زندگی ناسالم، به راحتی 
خود را تحمیل می کند؟ چرا ما به آســانی به برخی شیوه های 
اشتباه زندگی عادت می کنیم آنقدر که متوجه تأثیرات مخرب 

آن - که به مرور ایجاد می شود- نمی شویم.
این عادات می تواند خــواب ناکافی، ورزش نکــردن، انتخاب 
غذای نامناسب و زیاده روی در مصرف خوراکی های مضر باشد. 
با وجودی کــه می دانیم این کارها برای ما مفید نیســت اما به 
انجام شان پافشــاری می کنیم، اما وقتی پای تغییر و الگو قرار 
دادن عادات صحیح به میان می آید، بیشــتر مواقع در انجامش 
دچار مشکل می شویم. همه می دانیم که با برخورداری از سبک 
زندگی سالم با وجود مشکلات روزمره، برای مواجه شدن با این 
مشکلات و کنترل آنها، بسیار موفق تر می توان عمل کرد. با این 
همه، گرفتار شدن به نوعی تنبلی و سســتی در کنار تمایل به 
رفتارها و عادات همیشــگی و همچنین تراشیدن انواع دلیل و 
توجیه برای موفق نبودن، مانع آسانی در مسیر جایگزینی سبک 

زندگی سالم به نظر نمی آید.
»دکتر شهاب اولیایی« متخصص تغذیه در گفت وگو با »ایران« 
درباره سبک زندگی ناســالم گفت: همه ما در خصوص زندگی 
سالم و غلط، مطالبی شنیده ایم اما اگر بخواهیم تعریفی داشته 
باشیم، شاید بتوان گفت ســبک زندگی سالم به مجموعه ای از 
عادات، رفتارها و عوامل و شــرایطی اطلاق می شود که بتواند 
بر سلامت جسمی و روانی فرد مؤثر باشــد. این تأثیر می تواند 
مثبت یا منفی باشد به طور مثال نحوه تغذیه، داشتن یا نداشتن 
فعالیت بدنی، اســترس و نحوه مدیریــت آن، میزان و کیفیت 
خواب، مصرف مواد مضر یا مفید، مصرف کردن یا مصرف نکردن 
دخانیات یا الکل همگی می توانند باعث شــکل دادن به سبک 
زندگی ما شــوند. در نهایت، ســبک زندگی می تواند در میزان 

سلامت جسم و روان و مناسبات اجتماعی تأثیرگذار باشد.
این متخصص تغذیه درباره اثر ســبک زندگی سالم بر سلامت 
جسم و روح خاطرنشان کرد: از منظر سازمان بهداشت جهانی، 
سبک زندگی سالم مجموعه ای از رفتارها و الگوهایی است که 
به بهبود سلامت جسمی، روانی و اجتماعی افراد کمک می کند 
و در جلوگیری از بروز بیماری ها و مشــکلات بهداشتی اهمیت 
دارد. سبک زندگی ســالم شــامل مواردی چون تغذیه سالم، 
فعالیت بدنی منظم، استفاده نکردن از مشروبات الکلی، استفاده 
نکردن از دخانیات و توجه به حفظ بهداشت فردی است که به 
سلامت جسمانی کمک می کند. مدیریت استرس، بهره گیری 
از تکنیک های آرامش بخش، تنفس خوب، خواب و اســتراحت 
کافی، ارتباطات اجتماعی سالم و مثبت، مشارکت اجتماعی و 
داشتن تفریحات مناسب که همگی می توانند منجر به سلامت 

روان ما شوند، در فهرست سبک زندگی سالم قرار دارند.
دکتر اولیایی افزود: ســبک زندگی مــا تعیین کننده وضعیت 
سلامت یا بیماری ما اســت. ســبک زندگی غلط، باعث بروز 
بیماری های جسمی مانند چاقی، دیابت، فشار خون بالا، چربی 
خون، بیماری های قلــب و عروق، کبد چرب و انواع ســرطان 
می شود. همچنین، مشکلات گوارشی، افزایش التهابات که قادر 
است به اندام های حیاتی بدن لطمه زیادی بزند و افت سوخت 
و ساز بدن از دیگر عوارض سبک زندگی غلط است. این عادات 
می تواند با بروز بیماری های روانی و عصبی همراه شــود اما با 
تأثیرات مثبت سبک زندگی ســالم، کیفیت و کمیت زندگی 
بهبود چشمگیری خواهد یافت که در نهایت بر وضعیت سلامت 

جسم و روح مان مؤثر خواهد بود.
وی گفت: همه مــا می دانیم عادات صحیــح زندگی می تواند 
سلامت جسمانی و روحی ما را تضمین کند. از جمله این عادات 
می توان به نوشــیدن آب کافی، غذاخوردن بــه طور آگاهانه و 
آهسته، جویدن غذا به طور کامل، مصرف مقادیر مناسب میوه و 
سبزیجات در برنامه غذایی، استفاده از غلات کامل به جای غلات 
تصفیه شده، محدود کردن مصرف شکر و نمک و فرآورده های 
حاوی آن، حذف نکردن وعده های اصلی غذایی، افزایش تعداد 
وعده های غذایی و در مقابل کاهش حجم وعده های غذایی برای 
کمک به سیستم گوارش، استفاده نکردن از غذاهای رستورانی 
و فست فودها یا به حداقل رساندن مصرف این غذاها، ایجاد نظم 
در ساعات غذا خوردن، داشتن تغذیه متعادل، متناسب و متنوع، 
محدود کــردن مصرف تنقلات مضر بــدون ارزش های غذایی 
شامل نوشــابه و چیپس و توجه به تنقلات مفید مانند میوه ها، 
سبزیجات و لبنیات، شام نخوردن در ساعات نزدیک به خواب، 
توجه به میزان و نوع روغن مصرفی و دوری و اجتناب از مصرف 

پایداری حدود 72درصد از اشتغال ایجاد شده 
بخصوص در بخش کسب و کارهای خرد و اشتغال 
خانگی در دوســال و نیم نشــان از درک درست 
تصمیم گیــران از ماهیت بــازار کار دارد؛ آنجا که 
دیگر مثل دولت های گذشــته اقدام به پول پاشی 
صرف نکردند. اگر درگذشته، تسهیلات خوداشتغالی 
و توســعه کارآفرینی برای کسب و کارهای خرد و 
اشتغال خانگی، ایجاد اشتغال و به تبع آن پایداری 
مشــاغل را فراهم نکرد، اما حالا با گذشت بیش از 
دوســال و نیم اخیر بالغ بر 88 درصد از اشــتغال 
موجود به پایداری رســیده اند که ســهم تثبیت 
دو میلیون شغل ایجاد شــده در این مدت از این 
میزان حدود 72 درصد اســت؛ گزاره ای که نشان 
از یک راهبرد اشــتغالزایی از سوی دولتی ها برای 
رفع چالش های ایجاد اشتغال و ماندگاری آن دارد.

بیش از 88 درصد از اشتغال پاییز سال گذشته 
در ســه ماهه مشابه در سال جاری ماندگاری خود 
را حفظ کرده اند. بــه عبارتی بیش از 21 میلیون 
شــاغل در پاییز امســال همچنان در شغل خود 
ماندگار شــده اند. دو میلیون شغل از مجموع این 
21 میلیون شغل در مدت فعالیت دولت سیزدهم 
ایجاد شــده که داده ها نشان می دهند حدود 72 
درصد از اشــتغال ایجاد شده در این مدت نیز به 
پایداری رســیده اند. مصداق این موضوع افزایش 
کســب و کارهای خرد بخصوص اشتغال خانگی 
اســت؛ گزاره ای که منتقدان، آن را پاشــنه آشیل 
دولت ســیزدهم می دانند و معتقدند که اشتغال 
خانگی یا تسهیلات خوداشتغالزایی تنها پول پاشی 
صرف و خلق نقدینگی بوده اســت. اما گزارش ها 
آن را کامــلًا رد کرده و ارزیابی ها گویای این گزاره 
اســت که وام خوداشتغالی نه تنها پول پاشی نبوده 
بلکه باعث توسعه کسب و کارهای خرد که اشتغال 
خانگی نیز جزو آنهاســت، شــده و حالا به مرحله 

پایداری رسیده اند.
روایتی از تسهیلات نافرجام خوداشتغالزایی در 

گذشته
در اواسط دهه 70 شمسی، دولت وقت و پس از 
آن دولت های دیگر با ارائه تسهیلات خوداشتغالی و 
توسعه کارآفرینی، راهبرد توسعه اشتغال در بازار کار 
را اجرایی کردند. اما این راهبرد بدون توجه به ماهیت 
بازار کار و زنجیره تولید تا مصرف، مثل دادن چراغی 
به دست فردی نابینا بود که تبعات آن رشد نقدینگی، 
توسعه سوداگری، تداوم افزایش بیکاری و هدررفت 
ســرمایه نیروی انسانی و مادی بود. این موضوع به 

عناوین مختلف تا اواخر دولت روحانی ادامه داشت.
نکته قابل توجه این است که انتهای دهه هشتاد 
و ابتدای دهه نود، بازار کار ایران شرایطی را به دلیل 
چندبرابر شدن جمعیت جوان و آماده به کار تجربه 
کرد که نمونه آن تابه حال در اقتصاد ایران مشاهده 
نشده است؛ از یکسو به دلیل هدررفت میلیاردها دلار 
درآمد نفتی، اقدامی در جهت ایجاد زیرساخت های 
پایدار صنعتی و تولیدی انجام نشد و از سوی دیگر 
با شروع تحریم های بین المللی، نرخ رشد اقتصادی 
بــه صفر و منفی تمایل کرد تا عملًا ظرفیتی برای 
بهبود توان تولید و گســترش عمق بازار کار وجود 

نداشته باشد.
در همین حال، سیاســتگذاران بــدون توجه 
به ریشــه اصلی برهم خوردن تعــادل بازار کار به 
راهکارهایی متوسل شدند که تنها نقش مُسکن را 
ایفا کرد؛ موضوعی که در دولت های گذشته، پاشنه 
آشیل تسهیلات خوداشتغالی و توسعه کارآفرینی 
بود چرا که پس از ارائه این نوع تسهیلات، دولت ها 
آنها را به حال خود رها می کردند و آنچه که موجب 
می شــد، این بود که این نوع شغل ها پس از مدتی 

از بین می رفتند.
اقدامات دولت برای پایداری اشتغال ایجاد شده

دولت ســیزدهم برای تحقق اهداف اشتغالزایی 
خود و برای کاهش نرخ بیکاری، سامانه ملی رصد 
اشــتغال را ایجاد کرد تا اشتغال ایجاد شده را در 
راستای تثبیت آنها پایش کند. گزاره ای که تا پیش 
از دولت ســیزدهم مغفول مانده بود و برنامه های 
اشــتغالزایی دولت ها فاقد این نوع سامانه بود، به 
همین دلیل بیشتر سیاستگذاری های دولت ها بر پایه 
پول پاشی صرف و رها شدگی بازار کار بود. به همین 
دلیل بود که اغلب فرصت های شــغلی ایجادشده، 
به دلیل بی توجهــی دولت ها پس از مدتی از بین 
می رفتنــد و دولت ها هیــچ برنامه ای برای تثبیت 

اشتغال ایجادشده نداشتند.
در این دولت، پول پاشی صرف برای ایجاد شغل 
نبود. از این رو ســامانه رصد ملی اشتغال ایجاد شد 
تا علاوه بر اینکه بــازار کار را به صورت مدوام پایش 
کند خدمات اشــتغالی که به افراد در این ســامانه 
ارائه می شــود، از طریق سه مرحله مورد نظارت و 
صحت سنجی نسبت به مشــاغل ایجادشده مورد 
بررســی قرار می گیرند. در این سامانه کارشناسان 
و بازرسان در مرحله نخست به کسانی که خدمات 
دریافت کرده اند، پیام ارسال می کنند. در مرحله دوم 
تماس و در مرحله سوم نظارت به صورت حضوری 

و میدانی انجام می شود.
در مرحله نظارت میدانی بر اشتغال ایجادشده 
توســط وزارت تعــاون، کار و رفــاه اجتماعــی، 
کارشناسان از محل اشــتغال ایجادشده براساس 
هویت افراد بازرسی انجام می دهند و نحوه پرداخت 
تسهیلات اشــتغالزایی را به ثبت می رسانند تا از 
این طریق تسهیلات به شاغلان واقعی برای رونق 
کسب وکارها پرداخت شود و از هرگونه انحراف در 
تسهیلات جلوگیری شود. سامانه رصد ملی اشتغال 
کشور، برای کســب اطلاعات دقیق از ورودی ها و 
خروجی هــا به بازار کار و میزان اشــتغال ایجادی 
راه اندازی شده است تا سیاستگذاری ها و وضعیت 

بیکاران و شاغلان مورد بررسی قرار گیرد.
به این ترتیب، سامانه رصد ملی اشتغال، به عنوان 
ســومین منبع آماری کشــور پس از مرکز آمار و 
سازمان تأمین اجتماعی است که البته منبع معتبری 

است، چرا که بازار کار روزانه رصد می شود.
عملکرد موفق دستگاه های اجرایی برای اشتغالزایی

براســاس مصوبه شــورای عالی اشتغال کشور، 
تعدادی از دســتگاه ها و نهادهای اجرایی کشور در 
برنامه اشتغالزایی دولت متعهد به ایجاد یا حمایت 
از اشتغال شده بودند که براساس آمارهای ارائه شده 
میزان عملکرد شان یا به  عبارتی تعهدشان به برنامه 

اشتغا لزایی به 86 درصد رسیده است.
بازخوانی همزمان رشد 86 درصدی اشتغالزایی 
دســتگاه های متعهد و تثبیت 72 درصدی اشتغال 
تمام وقت در کشور نشان می دهد که فضای اشتغال 
به سمت تمرکز بر بازار کار رسمی و شایسته پیش 

رفته است.
اقدامات دولت سیزدهم

فقدان حمایت های دولتی، کمبود و گرانی تأمین 
مواد اولیه، مشــکلات بازاریابی و نبود آموزش های 
لازم ازجملــه چالش های فــراروی راه اندازی یک 
اشتغال بوده اســت. همینطور در سال های اخیر 
کمبود یا گرانی مواد اولیه بسیاری از کسب وکارهای 
خرد را با بحران مواجه کرده اســت. بســیاری از 
کارآفرینان این بخش از اشتغال و تولید، در نتیجه 
این بحران ها، کســب و کار خود را رها کرده  یا به 
تنهایی به فعالیت ادامه می دهند. شاغلان در مشاغل 
خانگی همچنین در زمینه بازاریابی محصولات خود 
و شناسایی گروه هدف با مشکلاتی مواجه هستند. 
بســیاری از زنان شــاغل در مشاغل خانگی نیز از 
آموزش های لازم در زمینه مهارت های شــغلی و 

کسب و کار برخوردار نیستند.

تثبیت 72 درصدی اشتغال ایجاد شده

دولت با ارائه سند 
زیست بوم ملی 
اشتغال کشور در 
آبان ماه سال ۱400، 
همه امکانات را 
برای ایجاد اشتغال 
با دو رویکرد تولید 
و توزیع در دستور 
کار خود قرار داد. 
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وزیــر اموراقتصــادی و دارایی بــا بیان اینکه 
گمرک، از ابتدای تابستان سال آینده، وارد فاز دوم 
هوشمندســازی خواهد شد، کاهش 50 درصدی 
تعــداد بخشــنامه ها و دســتورالعمل های حوزه 
تجارت خارجی کشور را دستاورد ارزشمندی در 
تجارت خارجی کشورعنوان کرد. به گزارش وزارت 
اقتصاد، ســید احسان خاندوزی طی سخنانی در 
مراسم اختتامیه نشست مدیران ستادی و اجرایی 
گمــرکات کشــور و رونمایی از فــاز اول گمرک 
هوشــمند، اظهار داشــت: مجموع زحماتی که 
همکاران ما در گمرک جمهوری اســلامی متقبل 
شــدند، امروز ما را به این نقطه رسانده است که 
بتوانیم نقشی بســیار فعال در انضباط بخشی به 
فرایند تجارت خارجی کشور ایفا کنیم. وزیراقتصاد 
با تأکید بر اینکه ما به هیچ وجه به این دســتاورد 
قانع نیستیم، ادامه داد: بنابراین، نمی خواهم بگویم 
که به نقطه مطلوب رسیده ایم؛ اما نسبت به سال 
گذشــته، درهمین ایام، واقعاً می شود گفت، گام 
مهمی رو به جلو برداشــته ایم. خاندوزی با اشاره 
به همکاری بســیار خوب هیــأت دولت با وزارت 
اقتصاد و گمرک جمهوری اسلامی و بیان اینکه، 
دولت تقریباً با تمام پیشنهادهای این وزارتخانه به 
منظور اجرایی شدن این پروژه، موافقت کرد، افزود: 
خوشــبختانه دستگاه ها و ســازمان های همجوار 
گمرک هم بسیار در این ارتباط کمک کردند و از 
این نظر ســال بسیار فعال و اثربخش را پشت سر 
گذاشتیم. وزیر اقتصاد با اشاره به کاهش میانگین 
متوســط زمان فرایند تشریفات گمرکی کشور از 
حدود 12 روز در یک سال پیش به کمتر از هفت 
روز در ســال جاری، این موضوع را دســتاوردی 
مهم خواند و تأکید کرد: زمان پاسخگویی توسط 
گمرک جمهوری اســلامی باید بیشتر از این هم 

کاهش پیدا کند.
خاندوزی کاهش 50 درصدی تعداد بخشنامه ها 
و دستورالعمل های حوزه تجارت خارجی کشور از 
235 مورد در 10 ماهه سال گذشته به 116 مورد 
در 10ماهه امســال را دستاورد ارزشمند دیگری 
عنوان کرد که با تجمیع اطلاعات مربوط به تمام 
زوایای تجارت خارجی کشور در قالب پنجره واحد 

تجارت فرامرزی، بخوبی تکمیل شــده است. وی 
یادآور شد: گزارش های گمرک جمهوری اسلامی، 
دیگر مثل گذشــته، فقط شامل اطلاعات سنتی 

کالاهای تجاری کشور نیست.
وزیــر اقتصاد در ادامه با اشــاره بــه افزایش 
چشمگیر تعداد دســتگاه های آشکارساز )ایکس 
ری( در کشور گفت: امیدوارم بتوانیم تا پایان سال 
آینده تمام رکوردهای گذشته را در حوزه شفافیت 
و هوشمندی گمرک پشت سر بگذاریم. خاندوزی 
همچنین با تأکید بــر لزوم وجود یک فرماندهی 
واحد مرزی در امور تجاری، بیان داشت: این، یک 
آسیب شناســی بسیار جدی است و تا الان تلاش 
کرده ایم که بتوانیم، بخشــی از این عدم انسجام 
را کــه ضربه و هزینه آن متوجه فعالان اقتصادی 

است کاهش دهیم.
وزیــر اقتصاد تشــریفات گمرکــی را یکی از 
مهم ترین مصادیق هزینه مبادله در اقتصاد خواند 
و گفت: ما اگر بتوانیم این هزینه را کاهش بدهیم، 
خودبه خــود موجب کاهش هزینه تمام شــده و 
قیمت و در نتیجه افزایش رقابت پذیری و بهره وری 
کالا و خدمات فعال اقتصادی شده ایم. خاندوزی با 
تأکید بر لزوم تسریع در پیوند پنجره های گمرکی 
خود به کشــور های همسایه و همسوی جمهوری 
اسلامی گفت: البته اتفاقات خوبی در این زمینه، 
از جمله امضای سند جامع اقدام مشترک فیمابین 
ایران و ترکمنستان و نیز امضای موافقتنامه هایی 

با روسیه و بلاروس رخ داده است.
افزود: محقــق کردن هدفگذاری  وزیراقتصاد 
رئیس جمهور مبنــی بر اولویت دادن به تعاملات 
اقتصادی با همسایگان و کشور های همسو، مستلزم 
این است که ما بتوانیم پنجره گمرکی خودمان را، 
به صورت برخط، با تمام طرف ها و شرکای تجاری 
به اشــتراک گذاشــته و همه تغییرات احتمالی 
را به اطلاع آنها برســانیم. خانــدوزی در بخش 
دیگری از سخنان خود گفت: اتفاقی که امروز در 
مورد بهره برداری از پنجره واحد تجارت فرامرزی 
در امــور گمرکی افتاد، ثمــره ماه ها تلاش بود و 
امیدوارم که رئیس کل گمرک جمهوری اسلامی 
و همکاران شان، تا پایان بهار سال آینده، این فاز را 

به پایان برسانند و ما استقرار کامل سامانه گمرکی 
کشور را در تابستان سال 1403 داشته باشیم.

وی افزود: امیدواریم بتوانیم برای تابستان، وارد 
فاز 2 و مجموعه دیگری از خدمات دیگر در سامانه 
گمرکی کشور بشویم. وزیراقتصاد عنوان کرد: در 
ماه های اول ورود به وزارتخانه، دستگاه های متعدد 
نظارتی کشور، نسبت به عدم انتقال برخط داده ها 
با سامانه جامع تجارت ابراز نگرانی می کردند. وی 
افزود: همین نگرانی در کمیسیون اصل 90 مجلس 
شورای اسلامی، ســازمان بازرسی و قوه قضائیه 
وجود داشت و دغدغه مقام معظم رهبری که در 
قالب بحث مبارزه با قاچاق کالا مطرح می کردند 
نیز اشــاره به همین موضوع داشــت. خاندوزی 
گفت: امروز افتخار داریم که نه تنها آن دغدغه ها 
برطرف شده، بلکه سامانه جدید گمرکی کشور، به 
درجاتی کاملًا فراتر دست یافته است و درخواستم 
از دوستان این است که سرعت استقرار و فراگیری 
سامانه را به حداکثر برسانند تا ان شاءالله در پایان 
بهار، جشــن استقرار 100 درصدی سامانه جدید 

گمرکی را در تمام گمرکات کشور، بگیریم.
وزیراقتصاد در ادامه، کمک به گمرک جمهوری 
اســلامی برای ارتقای ظرفیت پرسنلی و سرمایه 
انســانی خود را یکی از نقاط اهتمام این وزارتخانه 
عنوان کرد و گفت: تلاش می کنیم، بتوانیم یک نسل 
تازه نفس را )با نگاه خاص به گمرک هوشمند( در 
کنار نســل با تجربه گمرک ایران داشته باشیم تا 
ذخیره ای برای ســال های آینده کشور باشد. وی 
تصریح کرد: اصرار من بر این است که حتماً چه در 
جذب و چه در پرورش نیرو ها، افق 20 سال آینده 
گمرکات کشــور را در نظــر بگیریم و کاری کنیم 
که در تراز اهداف و چشــم انداز جمهوری اسلامی 
ایران، بتوانیم گمرک پیشرو و الگو و قابل افتخار را 
همواره به عنوان یکی از نهادهای اثربخش تجارت 
خارجی کشور داشته باشیم. براساس این گزارش، 
شب شنبه و با حضور وزیر اموراقتصادی و دارایی، از 
فاز اول گمرک هوشمند، رونمایی شد. این رونمایی 
در جریان مراسم اختتامیه نشست مدیران ستادی 
و اجرایی گمرکات کشور، در محل گمرک فرودگاه 
مهرآباد و با حضور رسانه های جمعی صورت گرفت.

مرحله دوم گمرک هوشمند تابستان
 آینده اجرایی می شود

توافقی با عراق 
مبنی بر صادرات 
40 تا ۵0 میلیون 
متر مکعب گاز 
برای راه اندازی و 
بهره برداری از آن 
در نیروگاه های برق 
وجود دارد و این 
چیزی است که 
تهران روی آن کار 
می کند.

   جذب پنج هزار معلم برای مدارس شهرستان های تهران
 مدیرکل آموزش و پرورش شهرســتان های استان تهران گفت: 
سال گذشته برای شهرستان های استان تهران دوهزار و 900 نفر 
جذب نیرو، مطابق ماده 28 داشتیم و امسال برای تأمین نیروی 
انسانی مورد نظر، 5 هزار و 42 سهمیه در آزمون استخدامی ماده 

28 از سازمان اداره استخدامی گرفتیم.
به گزارش خبرنگار »ایران«، مســعود بهرامی، دیروز در نشست 
خبری، به تشریح دستاوردهای آموزش و پرورش شهرستان های 
تهران پرداخت و یکی از دستاوردها برای مدارس شهرستان های 

تهران را تعریف سهمیه و جذب معلم عنوان کرد.
بهرامی با اشاره به اقدامات انجام شده در مقاطع ابتدایی و متوسطه 
گفت: در حوزه ابتدایی، رویکرد ما بازی محوری است. در یک سال 
گذشته ما توانســتیم تجهیزات بازی های آموزشی را گسترش 
دهیم. بر همین اســاس در هر منطقه یک مدرسه به تجهیزات 
–– )واقعیت مجازی( مجهز شده است. همچنین برای اولین بار 
در مقطع متوســطه در آموزش و پرورش شهرستان های تهران، 
میانگین نمرات نهایی از میانگین کشــوری بالاتر رفت. علاوه بر 
این در حوزه پرورشی و فرهنگی نیز تمرکز ما در حوزه اردوهای 

راهیان پیشرفت است.
وی درباره اقدامات صورت گرفته در حوزه سلامت دانش آموزان 
گفت: با اجرای طرح شهید ســلیمانی و احداث فضاهای درون 
مدرســه ای، در حوزه تربیت بدنی و ســلامت، حدود هزار اتاق 
سلامت در شهرستان های استان تهران تجهیز شد. البته که به 
لحاظ اجتماعی برای ما هزینه داشت اما این کار انجام شد و تقریباً 
همه فضاهای ورزشــی که در اختیار بخش خصوصی بوده به ما 
برگردانده شده اســت. همچنین در حوزه پژوهشی نیز رتبه اول 

را کسب کردیم.
حذف کاغذ با راه اندازی سامانه مکاتبات اداری

بهرامی گفت: ســامانه مکاتبات اداری یکپارچه تا کف مدرســه 
رفت؛ بدین صورت که ســامانه ما حدود چهار هزار کاربر دارد و 
تقریباً کاغذ حذف شده تا بتوانیم از محل حذف هزینه های کاغذ 

مدرسه بسازیم.
مدیر کل آموزش و پرورش شهرستان های استان تهران گفت: در 
حوزه سوادآموزی، در سال گذشته رتبه 24 را داشتیم ولی امسال 

موفق شدیم رتبه 7 را کسب کنیم.
وی درباره مستندسازی املاک در آموزش و پرورش شهرستان های 
تهران توضیح داد: بسیاری از این املاک سند مالکیت ندارد. از ابتدای 
سال تا روز گذشته 302 سند مالکیت برای سال 1402 اخذ شد. 
همچنین 12 ملک، مولدسازی شدند. در زمینه مولدسازی حتماً 
ملک باید مازاد باشد، مثلًا یک ملک داریم که در پاکدشت وسط 
شهرک صنعتی اســت ولی نزدیک ترین منزل تا آنجا، حدود 21 
کیلومتر فاصله دارد. بنابراین نمی توان در آن زمین مدرسه ساخت، 
اما می توان با فروش آن به مدرسه سازی کمک کرد. در مدل دوم، 
املاکی داریم که شخص اهداکننده شرط کرده آن را بفروشید و 
مدرسه بسازید. مدل سوم املاکی است که در نقاطی از شهر قرار 
دارند که منطقی برای ساخت مدرسه در آنجا نیست مانند دور یک 

بلوار یا میدان.
کاهش مدارس دونوبتی با احداث مدارس جدید

بهرامی با اشاره به ساخت مدارس جدید در شهرستان های استان 
تهران گفت: در مهرماه امسال 73 مدرسه جدید تحویل آموزش و 
پرورش شهرستان استان تهران شد. همچنین 109 پروژه عمرانی 

در شهرستان های استان تهران در حال احداث است.
وی درباره تعداد دانش آموزان گفت: یک میلیــون و 125 هزار و 
40 دانش آموز داریم که 11 درصد در مدارس غیردولتی تحصیل 

می کنند. دانش آموزان اتباع نیز 110 هزار نفر هستند.
بهرامی درباره تراکم کلاس درس در شهرستان های تهران عنوان 
کرد: میانگین تراکم دانش آموزان در هر کلاس درس 31.84 است 
ولی استاندارد آن باید 26 باشــد. عمده تراکم در قدس، شهریار و 
قرچک است و عمده دانش آموزان در آن مناطق، اتباع هستند. 60 
درصد از مدارس عادی دولتی ما دونوبته هستند اما امسال 17 نوبت 
دوم را به نوبت اول تغییر دادیم و اگر مدارس جدید آماده شود، بازهم 

نوبت های دوم به نوبت اول منتقل خواهند شد.
بهرامی دربــاره افزایــش جمعیــت دانش آمــوزی در مناطق 
شهرستان های تهران گفت: میانگین افزایش دانش آموزی 4 درصد 
است یعنی هر ســال 4 درصد به جمعیت دانش آموزی ما اضافه 
می شود. عمده اینها از هموطنانی هستند که از شهرهای دیگر به 

شهرستان های تهران می آیند.
مدیرکل آموزش وپرورش شهرستان های تهران درباره توزیع شیر 
در مدارس خاطرنشان کرد: دانش آموزان ابتدایی ما 566 هزار و 381 
نفر هستند که مشمول توزیع شیر می شوند و برای دو وعده باید یک 
میلیون و 200 هزار پاکت شیر استریل توزیع شود، اما شرکت های 

لبنیاتی برای تأمین آن دچار مشکل بودند.
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بســیاری از شهرهای ایران در حاشیه  یا روی 
گســل های فعال بنا شــده اند. حتــی در برخی 
کلانشهرها، بیمارســتان، مدارس، مخازن سوخت، 
برج و سایر ســاختمان های بســیار مهم و خطرزا 
روی نواحی گســلی احداث شده اند. بنابراین این 
ســاختمان ها دائماً در معرض تخریب ناشــی از 
زلزله هســتند. ساخت و ساز و هرگونه تأسیسات 
در محدوده گسل در زمان زلزله ریســک تخریب 

بالایی دارد.
بروز فجایع در صورت وقوع زلزله در کلانشهرها 
با توجه به جمعیت بالا، همیشــه بیشتر است. در 
شهر تهران گسل مشا، گسل شمال تهران و گسل 
ری)شــمالی – جنوبی(، از مهم ترین گسل ها به 
شمار می روند. براساس اطلاعات مرکز تحقیقات 
راه و مســکن وزارت راه و شهرســازی، در حال 
حاضر طرح تعیین نقشه گسل ها و حریم آنها در 
محدوده شهری و با هدف اعمال الزامات ممنوعیت 
و محدودیت ساخت و روش ساخت طبق آیین نامه 
ساخت و ساز مقاوم در برابر زلزله، در حال انجام 
است که می تواند در فراهم آوردن بستر فنی لازم 
جهت کاهش ریســک و آســیب پذیری و ارتقای 
تاب آوری شــهری در مقابل زلزله نقش بسزایی 
داشته باشــد. طبق آخرین اطلاعات وزارت راه و 
شهرسازی، نقشه حریم گسل های 6 کلانشــــهر 
تهــران، کرج، تبریز، مشــهد، زنجان و کرمان در 
محدوده شــهری و حاشــــیه 30 کیلومتری آن 
تهیه و ابلاغ شــده و تهیه نقشه و حریم گسل ها 

در 9 شهر دیگر نیز در دست اقدام است.
شهر تهران به دلیل وجود درصد بالایی از بافت 
فرسوده و ساختمان های بلند مرتبه در پهنه های 
گســــلی، در صورت وقوع زلزله بزرگ با ریسک 
بالایی از نظر خسارات جانی و مالی مواجه است. 
حریم گســل های تهران 75 کیلومتر وسعت دارد 
که 55 کیلومتر از آن در شهر تهران واقع است و 
روی حدود 25 کیلومتر )9درصد مســاحت شهر 
تهران( آن ســاخت و ساز شده است و حدود 32 
هکتار بافت فرسوده در محدوده حریم گسل های 

شهر تهران قرار دارد.
طبــق آمار، حــدود 12 هزار ســاختمان در 
تهران بایــد از نظر مقاومــت و رفع خطر مورد 
بررسی و اقدام فوری قرار گیرند. حدود نیمی از 
ساختمان های موجود ضعیف و فرسوده هستند 
کــه در این بین، منطقه یک با حدود 8 هزار بنا 
)معادل 65 درصد ســاختمان های منطقه( واقع 
در حریم گســل وضعیــت بحران زایی در زمان 
وقوع زلزله خواهد داشــت. به نظر می رسد این 

موضــوع با روند رو به افزایش متراکم ســازی و 
بلندمرتبه ســازی در این منطقه شــرایط بغرنج 
دارد. بعــد از منطقــه یک، مناطــق 2تا 5 در 
رده های بعدی نزدیکی به حریم گسل قرار دارند. 
از طرفی قرارگیری مخزن سوخت شمال تهران 
روی خط گســــل و همچنین گسترش خطوط 
مترو می تواند ریسک مخاطرات را در زمان وقوع 

زلزله افزایش دهد.
طبق آمار اعلام شــده حدود 100 ساختمان 
بلند مرتبه )ســاختمان های با تعداد طبقه 12 و 
بیشتر از آن( در تهران روی گسل ساخته شده و 
نیمی از آنها در منطقه یک واقع  شده اند، منطقه 
یک و 22 بیشــترین ســاختمان های بلندمرتبه 

ساخته شده روی گسل را در شهر تهران دارد.
درصد بالایی از ساختمان های بلندمرتبه شهر 
تهران در حریم گسل های اصلی واقع شده اند که 
ریســک بالایی در هنگام زلزلــه به دنبال خواهد 
داشت. طبق آمار تا ســال 1397، در شهر تهران 
عــلاوه بر 100 برجی که روی حریم گســل های 
اصلی واقع هســتند، 55 برج در حریم گسل های 
متوســط و 16بــرج در حریم گســل های فرعی 
قــرار دارند. همچنین با توجه به نقشــه معابر در 
زمان امدادرســانی، رعایت عرض معابر و میزان 
عقب نشینی در زمان ساخت وســاز طبق ضوابط 

بسیار حائز اهمیت است.
در حال حاضر روند ساخت و ساز در پهنه های 
گسلی بخصوص در شهرهای واقع در دامنه کوه ها 
با سرعت بالایی رو به افزایش است. تهران، تبریز، 
کرج، مشــهد، قزوین، کرمان، شــیراز و اهواز از 
ایــن نظر وضعیت بحرانی تری دارند. در این بین، 
کلانشــهر تهران و بعد از آن تبریز و کرج، بیش 
از سایر شــهرها با این معضل مواجه هستند که 
گسترش بی رویه ســاخت و ساز روی گسل های 
شــمال تهــران، ری، کهریزک، شــمال کرج و 

ماهدشت گویای این مطلب است.
به گفته متولیان بخش ساخت و ساز، ساخت 
و ساز ساختمان های با جمعیت بالا و عمومی در 
حریم گسلی ممنوع شده است و رعایت ممنوعیت 
ساخت و ســازها در حریم گسلی کلانشهرهایی 
همچون تهران، مشــهد و کرج الزامی شده است. 
مطابق آیین نامه 2800 احداث ساختمان های با 
جمعیت بسیار بالا از جمله بیمارستان ها، مدارس 
و مخــازن ســوخت و غیره، همچنیــن احداث 
ساختمان های بلند در حریم گسلی ممنوع شده 

است.
بنابر تجربیات گذشــته، وســعت خرابی در 

کلانشهرهای واقع بر گســل های فعال از جمله 
تبریز، مشــهد، اهــواز و بویژه تهــران به دلیل 
مرکز جمعیتی و وجود ســاختمان های مرتفع، 
درصورت وقوع زمین لرزه ای به بزرگی بیش از 7 
ریشتر، بســیار وسیع و فاجعه آفرین خواهد بود. 
برای مثال شهر جدید پردیس در 10کیلومتری 
جنوب محل تلاقی دو گســل مهم شمال تهران 
و مشا واقع شده  است. با توجه به روند رو به رشد 
احداث و گسترش شهرک های جدید در پهنه های 
گسلی، تدوین نقشه های گســل و حریم آنها به  
کمک ظرفیت های علمی و تخصصی کشور باید 
در اولویت برنامه های پیشــگیری و کاهش خطر 
حــوادث طبیعی قرار گرفته و این نقشــه ها در 
دســترس مردم قرار گیرند. ایــن اقدام می تواند 
تأثیر بسزایی در افزایش تاب آوری شهری و ایجاد 

و توسعه شهرهای امن داشته باشد.
بنابراین گزارش، مهم ترین اقدامات به منظور 
جلوگیری از پیشــرفت این بحران و وقوع فجایع 
احتمالی ناشی از آن، حریم گسل ها، رعایت ضوابط 
و مقررات قانونی، ساخت و ساز در پهنه های گسلی 
از طریق تقویت بعد قانونی، اجرایی و ســاخت و 
ســاز در پهنه های گسلی از طریق تقویت نظارتی 
و در نهایت تصمیم ســازی صحیــح درخصوص 
ســاختمان های فاقد ایمنی موجود در پهنه های 

ریسک پذیر است.
230 برج بدون  مجوز کمیسیون ماده 5

براساس آمار و اطلاعات منتشر شــده حدود 
230 برج در دهه 70 که دوره شروع برج سازی های 
جدید در تهران محســوب می شود، بدون دریافت 
مجوز کمیســیون ماده 5 احداث  شده اند و مجوز 
543 برج نیز تا پیش از ســال 1385 صادر شده  
است. بنابر اظهارات شهرداری تهران و شورایعالی 
شهرســازی و معماری کشور، اکثر این بناها فاقد 
ایمنی کافی هستند و بیش از 90 درصد برج های 
تهران براساس بررسی های سازمان آتش نشانی و 
خدماتی شهر تهران، استاندارد ایمنی ندارند. در 
حــال حاضر ساختمان ســازی و احداث برج های 
متعدد در تهــران و تبریز در محدوده ممنوعیت 
ساخت و ساز یعنی حریم قرمز و نارنجی گسل ها 
نیز صورت  گرفته اســت و بــه رغم اینکه مطابق 
آیین نامه 2800 اثرات گســل بایــد در طراحی 
ساختمان ها در پهنه های گسلی لحاظ شود، تفاوتی 
در طراحی این ساختمان ها اعمال نمی شود که به 
گفته فعالان حوزه ایمنی ساختمان، یکی از دلایل 
آن را می توان عدم ارائه ضوابط اجرایی و محاسباتی 

مشخص برای این ساختمان ها دانست.

90 درصد برج های تهران استاندارد ایمنی ندارند

۸00 واحد خوابگاه 
متأهلی داشتیم 
که در این دو سال 
دولت سیزدهم 
۳۵۱ واحد جدید 
با منابع داخلی 
وزارت بهداشت 
احداث کرده و 
به بهره برداری 
رسانده ایم که 
2۵۸۱ واحد 
خوابگاه متأهلی نیز 
در دست اجراست.

     افزایش صددرصدی صــادرات از بازارچه های 
مرزی سیستان و بلوچستان

سابقه راه اندازی بازارچه های مرزی در سیستان و بلوچستان 
به ســال 1367 برمی گردد. نخســتین بازارچه های مرزی 
اســتان، حالتی غیر رسمی داشت. اما از ســال 1372 این 
بازارچه ها شــکلی رســمی پیدا کردند. با این حال مسائل 
متعدد از جمله کالاهای قاچاق، شــفاف نبــودن عوارض و 
حقوق قانونی گمرکی، مشکلات هماهنگی با طرف مقابل در 
کشور همسایه و... همیشه روند دائمی کار این بازارچه ها را 
با چالش مواجه کرده بود. اشتغال و تأمین معیشت ساکنان 
مناطق مرزی، کنتــرل قاچاق کالا، افزایــش امنیت مرزها 
و شــکوفایی اقتصاد محلی، افزایش رونق مناطق شهری و 
روستایی محدوده های مرزی از مهم ترین اهداف راه اندازی 
بازارچه های مرزی در سیســتان و بلوچســتان بوده است. 
رسمیت دادن دولت به این بازارچه ها، می تواند تهدیدهای 
قاچاق کالا و سوخت در مرزهای شرقی را به فرصت اشتغال 
پایدار و امن برای مرزنشینان تبدیل کند.  فرصتی که به گفته 
مدیر بازارچه های مرزی سیستان و بلوچستان می تواند سبب 
رونق گردشگری و افزایش مسافرت برای تأمین کالاهای با 
قیمت پایین تر، جلوگیری از ورود کالاهای قاچاق، افزایش 
اشتغال و کاهش نرخ بیکاری در شهرســتان، افزایش میل 
ماندگاری مردم در مناطق مــرزی و تقویت اقتصاد با ایجاد 

یک منبع درآمدی جدید شود.
 محمدعلی میــر در این خصــوص در گفت و گو با »ایران« 
گفت: بازگشــایی مجدد بازارچه های مــرزی عامل مهمی 
در جلوگیری از کولبری مرزنشــینان اســتان است ضمن 
اینکه بــه اقتصاد مرزنشــینان کمک به ســزایی می کند. 
استان سیستان و بلوچســتان براساس مصوبه جدید دولت 
دارای 13 بازارچه مرزی اســت و در واقع بیشترین تعداد 
بازارچه های فعال را در میان استان های مرزی کشور دارد. 
در حال حاضر 7 بازارچه مرزی اســتان در بخش صادرات 
و واردات کالا فعال هســتند. از میان آنهــا دو بازارچه در 
مجاورت مرز مشترک با افغانستان و پنج بازارچه دیگر در 
مجاورت مرزهای مشترک ایران و پاکستان قرار گرفته اند. 
بازارچه های مرزی این اســتان از فعال ترین بازارچه های 

مرزی کشور به حساب می آید.
مدیر بازارچه های مرزی سیستان و بلوچستان با بیان اینکه 
از ابتدای سال 1402 تاکنون نسبت به مدت مشابه سال قبل 
با صادرات 2 میلیون و 401 هزار تن کالا بیش از 50 درصد 
رشد داشته ایم، افزود: سال جاری سال طلایی رونق صادرات 
از بازارچه های مرزی سیســتان و بلوچســتان بوده است به 
طوری که بازارچه مرزی میرجاوه با 168 درصد، میلک 100 
درصد و ریمدان 50 درصد رشــد به ترتیب رتبه اول تا سوم 

بیشترین صادرات را به خود اختصاص داده اند.
به عبارتی میزان صادرات کالاها در ســال جاری 110 هزار 
تریلر بوده که این میزان در ســال گذشته رقمی بالغ بر 74 
هزار تن بوده است. همچنین در سال 1400 میزان صادرات 
57 هزار تریلر بوده که با مشــاهده این ارقام می توان گفت 
صادرات از بازارچه های مرزی بیش از 2 برابر شاهد رشد بوده 
است. این حجم صادرات کالا در تاریخ استان بی سابقه بوده و 
تعداد تریلی و وانت بارهای تردد کننده به بازارچه ها به بیش 

از 130 هزار دستگاه رسیده است.
محمد علــی میر مدیــر بازارچه هــای مرزی سیســتان و 
بلوچســتان با اشــاره بــه اینکه تمامــی موانــع در حوزه 
بازارچه های خرده فروشــی نیز برطرف شده و بزودی شاهد 
حضور هزاران گردشــگر جهــت خرید از ایــن بازارچه ها 
خواهیم بود، اظهار داشت: بازارچه های خرده فروشی در این 
منطقه فعال اســت و در حال حاضر 4 هزار نفر خرده فروش 
در میرجاوه فعال هســتند. در منطقه سیســتان نیز تمامی 
زیرســاخت های لازم برای ایجاد بازارچه ها انجام شده است 
و مشــکلی وجود ندارد. همچنین در طرح کولبری ساکنین 
مرز سیستان تا شــعاع 50 کیلومتری می توانند مانند غرب 
کشور از امتیازات دیده شده در قانون استفاده کنند؛ به این 
صورت که ابتدا یک نفر به صورت تجمیعی کالاهای خاصی 
را که تنها با رویه کولبری اجازه ورود دارند، از مرز سیستان 
بدون اخذ عوارض وارد می کند و سپس این کالاها از طریق 
کارت های مرزنشینی به صورت جزئی وارد کشور می شود. 
هر خانواده چهار نفره مرزنشین روستایی با کارت خود از این 

راه کسب درآمد می کند.
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رئیس کل بانک مرکزی در همایش چشم انداز 
اقتصاد ایران با بررسی عوامل ساختاری و تاریخی 
تورم مزمن و ناترازی ها در اقتصاد ایران به تشریح 
برنامه هــای بانک مرکزی بــرای رفع ناترازی ها 
و بازگشــت اقتصــاد به مدار ثبــات و آرامش و 
رشــد اقتصادی پرداخت. وی با اشاره به تشدید 
ناترازی های اقتصاد ایران در دهه 90 و اثر آن بر 
افزایش نرخ تورم گفت: بانک مرکزی با سیاست 
پولــی فعال و کنترل رشــد نقدینگی در جهت 
مهــار و کنترل تورم و هدایت هدفمند نقدینگی 
به سمت تولید حرکت می کند. محمدرضا فرزین، 
در این همایش ادامه داد: شــکل گیری انتظارات 
فعالان اقتصادی در کوتاه مدت بر شــکل گیری 
روند شــاخص های اقتصــادی و بخصوص تورم 
مؤثر اســت، هرچند در بلندمدت متغیرها بر هم 
منطبق می شوند، اما پیش بینی نخبگان و فعالان 
اقتصــادی در شــکل گیری متغیرهای اقتصادی 
و انتظارات آحــاد جامعه مؤثر اســت. بنابراین 
روایت ها، تحلیل ها و چشــم اندازی که از طریق 
رســانه های مرجع و اقتصاددانان ارائه می شود، 
می تواند در شکل گیری واقعیت ها و برون دادهای 
اقتصاد ایران مؤثر باشد؛ بنابراین در تحلیل روند 
اقتصاد باید به داشــته های اقتصاد ایران و نقاط 

قوت و ضعف آن توجه کرد.
کنترل رشد نقدینگی

رئیس شورای پول و اعتبار با اشاره به اهمیت 
پــول و اثرگذاری و اثرپذیــری آن در اقتصاد و 
کارکــرد آن در اقتصاد گفــت: در دوره تاریخی 
1338 تا 1401 متوســط رشد نقدینگی کشور 
25.3 درصد بوده اســت. در دهه 50 تا 1401 
متوسط سالانه رشد نقدینگی 27.5 درصد بوده 
اســت و از سال 98 تاکنون متوسط سالانه رشد 
نقدینگــی 38.5 درصــد و 13 درصــد بالاتر از 

متوسط بلندمدت آن بوده است.
ایران جزو 5 کشور اول
در پرداخت الکترونیک

رئیــس کل بانک مرکــزی مهم ترین ویژگی 
نظام بانکی را گســتردگی خدمات ارائه شده به 
آحــاد جامعه خواند و افزود: نظام بانکی کشــور 

بــا برخورداری بیش از 89 درصد پوشــش جزو 
بالاترین پوشش ارائه خدمات در میان کشورهای 
منطقــه اســت. در اســتفاده از صنعت خدمات 
پرداخــت الکترونیــک جزو 5 کشــور اول دنیا 
هستیم. بیش از 50 میلیون نفر در کشور کارت 
بانکی دارنــد و رتبه 34 دنیا را داریم. همچنین 
نسبت اســکناس و مسکوک به نقدینگی نیز در 
کشــور زیر 2 درصد است که نشان می دهد در 

این حوزه از بهترین ها در دنیا هستیم.
سیاست پولی فعالانه بانک مرکزی

وی با اشــاره به برنامه ها و اقداماتی که بانک 
مرکــزی قصد دارد در حوزه پولی و بانکی انجام 
دهد تا بتوانــد اصلاحاتی در ایــن حوزه انجام 
دهــد، گفت: در حوزه پولــی همچنان معتقدیم 
باید سیاســت پولی فعال داشته باشیم. دیدگاه 
بنده با دوســتانی که سیاست پولی را در اقتصاد 
و کنتــرل تــورم و ارز مؤثر نمی داننــد مغایر و 
متفــاوت اســت و معتقدم اتخاذ سیاســت های 
پولی برای ثبات اقتصادی و کنترل تورم بســیار 
مهم اســت. اقدام کنترل مقداری رشد ترازنامه 
در چهارچوب برنامه پولی را ادامه می دهیم. در 
ابتدای ســال اعلام کردیم که هدفگذاری بانک 
مرکزی نرخ رشد نقدینگی 25 درصدی تا پایان 
سال 1402 است، طبیعی بود که تحقق این عدد 
ســخت به نظر می رسید، چراکه به دلیل تعارض 
منافع سختی های بســیاری دارد، اما شاهد آن 
هستیم که این هدفگذاری به خوبی محقق شده 
و اطمینــان می دهم که تا پایان ســال بر تحقق 
هدفگــذاری خود در نرخ رشــد نقدینگی باقی 
خواهیم مانــد. رئیس کل بانــک مرکزی ادامه 
داد: هدفگــذاری خود را هدفگــذاری تورم قرار 
ندادیم بلکه هدفگذاری را بر نقدینگی گذاشتیم 
که عامل اصلی تورم اســت و خوشبختانه در آن 
موفق شدیم. همچنان از عملیات بازار باز استفاده 
خواهیم کرد. تنظیم مناسب رابطه دولت و نظام 
بانکی نیز یکی از دیگر اقداماتی اســت که انجام 
خواهیم داد. در سیاست های پولی مهم ترین ابزار 
نرخ ســود است و از طریق اصلاح بردارهای نرخ 
ســود از این ابزار استفاده می کنیم. همچنین از 

کارکرد تنظیمی بهره مندی از نرخ سپرده قانونی 
نیز برای کنترل نرخ رشــد نقدینگی اســتفاده 

می کنیم.
فرزین اظهار داشــت: برخــی به موضوع پایه 
پولی نیز به عنوان یک متغیر مهم اشاره می کنند 
و گرچــه عامل اصلی تورم نرخ رشــد نقدینگی 
اســت، اما نرخ رشــد پایه پولی در افزایش نرخ 
رشــد نقدینگی مؤثر اســت و همان طور که در 
برنامه هــای خود پیش بینی داشــتیم که اجرای 
برنامه هــا منجر به کاهش پایه پولی می شــود، 
شــاهدیم که نرخ رشــد پایه پولی در دی ماه به 
31.1 درصد رسیده است. همچنان سال آینده بر 
کنترل پول و اعلام هدفگذاری نرخ رشد نقدینگی 

تمرکز خواهیم داشت.
اوراق گواهی سپرده خاص ابزاری کارآمد  

فرزین یادآور شــد: در سال جاری 200 همت 
گواهی سپرده خاص منتشر شد و این ابزار روش 
بســیار خوبی برای تأمین مالی هدفمند تولید و 
ســرمایه در گردش اســت و هر زمان تشخیص 
دهیم نیاز به استفاده از این ابزار وجود دارد آن 
را بــه کار خواهیم گرفت. ایــن ابزار برای تأمین 
مالی طرح های توسعه ایجادی و پیشران اقتصادی 

بسیار اثرگذار است.
اصلاح نظام بانکی با جدیت در حال پیاده سازی

فرزین با اشــاره به اقداماتی که بانک مرکزی 
ناظــر بر اصلاح ناتــرازی بانک ها و مؤسســات 
اعتباری اجرا کرده و در دســت اجرا دارد، گفت: 
سالم سازی ترازنامه بانک ها در دستور کار است. 
از ابتــدا برنامه انحلال 3 مؤسســه اعتباری که 
نمی توانند کار خود را ادامه دهند را داشــتیم و 
این اقدام را با یک برنامه مشــخص انجام دادیم 
و شــاهد بودیم که برنامه انحــلال این بانک ها 
با کمترین هزینه و مشــکلی اجرایی شــد. برای 
تعدادی از بانک ها برنامه اصلاحی داریم تا ناترازی 
آنها برطرف شود. البته بخشی از ناترازی بانک ها 
ناشــی از ناترازی موجود در دولت اســت و باید 
بــه این نکته نیز توجــه کنیم. به 8 بانک برنامه 
اصلاحی داده ایم و دائمــاً این برنامه را پیگیری 

می کنیم تا به نتیجه برسد.

تشدید ناترازی های اقتصاد ایران در دهه 90

90 تتت تت تتتتت تتتتتت تتت تتتتتتت تتتتت 90 تتت تت تتتتت تتتتتت تتت تتتتتتت تتتتت

رئیس کل بانک 
مرکزی افزود: 
متأسفانه با انباشت 
زیادی از دارایی ها 
و شرکت هایی 
که ارتباطی با 
فعالیت بانک ها 
ندارند، مواجه 
هستیم. بانک ها را 
تخصصی خواهیم 
کرد و هر بانک 
بر اساس تخصص 
خود می تواند 
به فعالیت های 
مختلف بپردازد و 
از ابزارهای مختلف 
استفاده کند.

  برنامه داریم امـــا باید در ســـطح ملی تصمیم 
شود گیری 

خشکسالی زاینده رود از پایین دست رودخانه به بالادست رسید. 
مدیرکل حفاظت محیط زیست اصفهان، خشکسالی را شبیه یک 
بیماری مسری می داند که اول یک ناحیه را نشانه می گیرد و بعد 
تمام منطقه را درگیر می کند. ابتدا تالاب گاوخونی را از دســت 
دادیم و بعد به مرور شرق رودخانه خشک شد و کشاورزی از بین 
رفت. بعدتر خشکی به مناطق بالا و بالاتر یعنی محل آبگیر و آب 

شرب اصفهان رسید و کل رودخانه را دربرگرفت.
احمدرضا لاهیجان زاده در گفت و گو با »ایران« تراکم جمعیت، 
خشکسالی، چاه های غیرمجاز، افزایش برداشت و حتی در مواردی 
اضافه برداشــت زاینده رود را دلیل حال این روزهای گاوخونی 
و زاینده رود می داند. مســأله ای که اگر اکنون به آن رســیدگی 
نشود تبعات وخیم تری به دنبال خواهد داشــت. لاهیجان زاده 
هشدار می دهد که خشــکی زاینده رود و برداشت بی رویه از آن 
حالا بعد از گاوخونی، میراث اصفهان را نشانه گرفته، تا جایی که 
خشکسالی بلای جان سی وسه پل، مسجد عتیق، مسجد حکیم و 
بقعه شهشهان، مسجد سید و درب امام شده است. البته، هشدار 
درباره تخریب آثار باستانی شهر اصفهان ماجرای تازه ای نیست 
و سال هاست که کارشناسان نســبت به فرونشست آثار تاریخی 
به دلیل خشکی رودخانه هشدار می دهند اما به گفته لاهیجان زاده، 
این بار شرایط با همیشــه فرق می کند چون پای میراث و ابنیه 

تاریخی اصفهان درمیان است.
بر اساس بررسی های انجام شده میزان فرونشست شمال اصفهان 
15 سانتی متر ارزیابی شده است. لاهیجان زاده درباره این وضعیت 
می گوید: در حال حاضر از میدان امام و پل های تاریخی شــهر 
اصفهان به سمت شاهین شهر، دولت آباد و برخوار دچار فرونشست 
15 سانتی متری شده که رقم بســیار بالایی محسوب می شود. 
تحقیقات نشان می دهد اگر آب در زاینده رود به میزان 10 تا 15 
مترمکعب برثانیه به صورت دائمی جاری نباشد، روند فرونشست 

تشدید خواهد شد.
او می گوید: البته فاجعه بزرگتری هم در راه است. اگر شرایط به 
همین منوال ادامه پیدا کند و آب فقط چند بار در سال به صورت 
محدود در زاینده رود جاری شود، میزان فرونشست ها در دشت 
اصفهان، برخوار و شاهین شهر تا سال 1410 به 50 سانتی متر در 
سال خواهد رسید و جان 2 میلیون نفر از ساکنان منطقه در معرض 

خطر جدی قرار خواهد گرفت.
مدیرکل حفاظت محیط زیست اصفهان به سابقه تاریخی چندهزار 
ساله شرق رودخانه زاینده رود اشاره و تأکید می کند که تا هزاران 
سال قبل مردم زیادی در اطراف این جلگه های حاصلخیز زندگی 
می کردند و با کشاورزی زندگی خود را می گذراندند. این در حالی 
است که مدیریت نابسامان سال های اخیر باعث شده تا علاوه بر 
اینکه کشاورزی در منطقه از دست برود، رودخانه و طبیعت و اقلیم 

آن هم در معرض تهدید قرار بگیرد.
به گفته لاهیجان زاده، بر اساس آمار به دســت آمده از ایستگاه 
ســنجش رودخانه در منطقه ورزنه که در 30 کیلومتری قبل از 
تالاب گاوخونی قرار گرفته و حجم آب را اندازه گیری می کند، تنها 
در سال های 1347 تا 1349، بالای یک میلیارد متر مکعب آب 
وارد تالاب گاوخونی شده است. یعنی علاوه بر اینکه مردم از آب 
رودخانه برای شرب و کشاورزی استفاده می کردند، حجم زیادی 

هم به تالاب گاوخونی سرازیر می شده است.
مدیرکل حفاظت محیط زیســت اصفهان، یکی دیگر از دلایل 
خشکی زاینده رود را احداث سد می داند و می گوید: احداث سد 
زاینده رود در ســال 1349 اولین گام برای استفاده حداکثری از 
رودخانه بود. با احداث ســد، امکان توسعه کشاورزی در منطقه 
فراهم شــد و در کنار آن مجوزهای بی رویه برای حفر چاه صادر 
شد؛ چاه هایی که اغلب در نزدیکی رودخانه قرار داشتند و منبع 
تغذیه شان رودخانه بود، نه آب های زیرزمینی. در حقیقت با ایجاد 
کانال جریان رودخانه به سمت زمین های کشاورزی منحرف و 

بعدها با حفر چاه رودخانه تخلیه شد.
آیا وضعیت گاوخونی به فراموشی سپرده شده است؟

به گفته لاهیجان زاده در حال حاضر مسأله اصلی منطقه، تالاب 
گاوخونی نیست؛ بلکه احیای زاینده رود و حفظ آثار تاریخی است 
که اگر این دو هدف محقق شود، گاوخونی هم جانی دوباره خواهد 
گرفت. حدود 8 سال قبل کارشناســان محیط زیست نسبت به 
خشکی تالاب گاوخونی هشــداردادند و اعلام کردند که با این 
رویداد تنوع زیستی از بین خواهد رفت. همچنین عبور پرندگان 
مهاجر مختل شده و اطراف گاوخونی به کانون گرد و غبار تبدیل 
خواهد شد. فعالیت اکوتوریستی یا گردشگری طبیعی منطقه نیز 
نابود خواهد شد. موارد ذکرشده گرچه از اهمیت بالایی برخوردار 
هســتند اما اینها فقط بخشــی از پیامدهای خشکی زاینده رود 

می باشند.
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M A R Z E E G H T E S A S D7
   مهاجرانی: قلعه نویی توضیح دهد چرا تیم ملی بالانس 

نبود؟
تغییر نسل و جوانگرایی خواسته هایی اســت که اهالی فوتبال از 
کادرفنی تیم ملی فوتبال دارند و حالا باید دید امیر قلعه نویی این 
روند را چگونه پیش می برد. حشمت مهاجرانی سرمربی پیشین 
تیم ملی در خصوص عملکرد ایران در جام ملت های آسیا به تسنیم 
گفت: »نمایش تیم ملی و عملکرد بازیکنان از همان بازی اول و روی 
گلی که از فلسطین دریافت کردیم، سؤال برانگیز بود. در آن زمان 
نمی توانستیم با یک بازی قضاوت کنیم اما در ادامه دیدیم که تیم 
نتوانست شایستگی اش را به نمایش بگذارد و به طور کلی بالانس 
نبودیم. البته با وجود نمایش سینوســی بازیکنان و اینکه در یک 
بازی عالی بودیم و در بازی بعدی بشدت ضعیف اما با توجه به در 
اختیار داشتن بازیکنان باتجربه و تکنیکی می توانستیم به قهرمانی 
برسیم. بااین حال غفلت کردیم و نتوانستیم جبران کنیم. نکته ای 
که در بازی های تیم ملی به چشــم می آمد، موقعیت های فراوانی 
بود که بازیکنان ما هدر می دادند. اگر بــازی نیمه نهایی را ملاک 
قرار دهیم، دیدیم که مهاجمان و بازیکنان ما چند موقعیت گل را 
از دست دادند اما معزعلی مهاجم قطر، در یک موقعیت ، گل برتری 

قطر را به ثمر رساند.«
او ادامه داد: »در عدم نتیجه گیری تیم ملــی در قطر، کادرفنی و 
بازیکنان به یک اندازه مقصر بودند. البته همه اعضای تیم تلاش شان 
را انجام دادند اما نتوانستیم به موفقیت برسیم. باید کادرفنی تیم 
ملی درباره این موضوع به طور واضح پاسخگو باشد که چرا در جام 

ملت ها بالانس نبودیم و عملکرد ما روی یک خط نبود.«
مهاجرانی درباره دیدار چند روز گذشته اش با قلعه نویی در دوبی 
چنین توضیح داد: »بیشتر درباره برنامه های بلندمدت و کوتاه مدت 
برای جوانگرایی تیم ملی صحبت کردیم. باید بدانیم که در فوتبال 
تغییر نسل کار ساده ای نیست که با یک برنامه  کوتاه مدت بتوانیم 
کاری انجام دهیم. باید خیلی خیلی با فکر و منطق جلو برویم، شاید 
خیلی از بازیکنانی که الان فکر می کنیم باید کنار بروند، هنوز به 

کار ما بیایند.«
سرمربی تیم ملی در جام جهانی 1978 آرژانتین یادآور شد: »ما 
دو آیتم مهم را برای تغییر نســل در تیم ملــی در اختیار نداریم. 
اگر بخواهیم نســل جدیدی در تیم ملی داشته باشیم، باید از دل 
لیگ مان این بازیکنان را به ترکیب تیم ملی اضافه کنیم اما با توجه 
به کیفیت لیگ برتر، کار خیلی ســختی برای تغییر نسل و اضافه 
کردن بازیکنان جوان داریم. نه لیگ منظــم و مرتبی داریم و نه 
آکادمی خیلی قوی و تا این دو مورد را اصلاح نکنیم نباید انتظار 
داشته باشــیم که بازیکنان تازه نفس در یک چرخه درست وارد 
تیم ملی شوند. ما باید جوانگرایی را از باشگاه های مان آغاز کنیم. 
امیدوارم این مشکلات را برطرف و یک تیم خوب را برای جام جهانی 
آماده کنیم. فوتبال در آسیا پیشــرفت کرده و دیگر مثل گذشته 
نیست. تیم هایی مانند عراق، اردن، ســوریه و... با سرمایه گذاری 
زیادی که انجام داده اند کار ما را بیشتر از گذشته سخت کرده اند.«

        نیمکت نشینی کامل!
پورتو در شرایطی شنبه شب گذشــته موفق شد پس از دو هفته 
ناکامی در لیگ برتر پرتغال، مقابل استرلا به پیروزی 2-0 دست 
پیدا کند که مهدی طارمی برای نخستین بار در این رقابت ها حضور 
در بازی را تجربه نکرد و تا پایان جزو نفرات ذخیره حضور داشت و 
جزو پنج بازیکن تعویضی تیمش نیز قرار نگرفت. طارمی که در این 
فصل نمایش ضعیف تری نسبت به سالیان اخیر از نظر آماری داشته 
و در 16 حضور ثابت یا تعویضی در لیگ برتر پرتغال سه گل به ثمر 
رســانده و یک پاس گل داده، در 102 بازی ممکن در سه فصل 
اخیر لیگ برتر پرتغال فقط در 3 مسابقه به دلیل محرومیت حضور 
نداشت و در 99 مسابقه دیگر برای پورتو به میدان رفت که توانست 
58 گل به ثمر رساند و 29 پاس گل بدهد، اما فصل 24-2023 برای 
او به خوبی پیش نرفت و دیدار با استرلا نیز به این موضوع دامن زد. 
او به دلیل همراهی تیم ملی ایران در جام ملت های آسیا نتوانست 
در یک مســابقه جام حذفی و پنج بازی لیگ برتر پرتغال حضور 
داشته باشد اما در بازگشت از قطر، در جریان شکست تیمش برابر 
آروکا به عنوان یار جانشین به زمین رفت که بخت گلزنی با او همراه 
نبود. طارمی که هیچ وقت نیمکت نشــینی در دو بازی پیاپی این 
فصل لیگ برتر پرتغال را تجربه نکرده بود، حالا با این اتفاق مواجه 
شــد ولی عجیب تر اینکه او حتی به عنوان بازیکن تعویضی هم به 
زمین نیامد تا درست پس از شش سال یک شرایط غیرمنتظره را با 
تصمیم کونسیسائو تجربه کند. طارمی آخرین بار در هفته هجدهم 
فصل 18-2017 لیگ ستارگان قطر در جریان پیروزی سه بر صفر 
الغرافه مقابل المرخیه نیمکت نشینی را به طور کامل در یک بازی از 
لیگ باشگاهی تجربه کرده بود. طارمی در شرایطی آن مقطع برای 

الغرافه به میدان نرفت .

مســعود شجاعی، کاپیتان اســبق تیم ملی، 
یکی از کسانی است که حالا وارد چرخه مربیان 
فوتبال ایران شده است. او که در زمان بازیگری 
در مقطعی به عنوان سرمربی – بازیکن تراکتور 
فعالیت می کرد، پس از اینکه کفش های خود را 
آویخت و به طور رســمی از فوتبال خداحافظی 
کرد، به عنوان ســرمربی جدید هوادار کار خود 
را آغــاز کرده و هدایت این تیم را در نیم فصل 
دوم برعهده خواهد داشت. شجاعی در گفت و گو 
با خبرنگاران دربــاره خداحافظی اش از فوتبال 
چنین نظــر داد: »من قبلًا بــه خداحافظی از 
فوتبــال فکر می کردم و برایم ســخت بود. من 
عاشق فوتبال هستم و سخت بود که کنار بروم. 
طبیعی اســت در هر شغل یا صنفی، اگر کسی 
عاشق کارش باشد ترک کردن آن شغل برای او 
ســخت است اما با آن کنار آمده ام. خدا را شکر 
بلافاصله با یک چالش جدید در سمتی دیگر که 
خیلی دوستش دارم، کار خود را شروع کردم.«

او درباره اینکه چرا برایش بازی خداحافظی 
برگزار نشــد، عنــوان کــرد: »نمی توانم بگویم 
دوست نداشــتم برایم بازی خداحافظی برگزار 
شــود اما وقتی بزرگانی بودنــد که خداحافظی 
کردند و اتفاقی رخ نداد، دیگر من هم انتظاری 
ندارم.« شــجاعی درباره تجربــه مربیگری در 
تراکتــور و حضورش به عنوان ســرمربی هوادار 
یادآور شد: »مربیگری در تراکتور تجربه بزرگی 
برای من بــود. این تجربه قیمت ندارد. تراکتور 
هواداران زیادی دارد و کنترل این جو ســخت 
بود. امیدوارم بتوانم ایراداتم را اصلاح کنم. حالا 
هم تقریباً سه بازی است که با تیم هوادار کارم 
را شروع کرده ام و از دو روز پیش به طور رسمی 
کارم را شــروع کرده ام. پتانسیل این تیم خیلی 

بالاســت. هوادار ترکیبی از بازیکنان باتجربه و 
جوان دارد و امیدوارم شاهد اتفاقات خوبی برای 

باشیم. هوادار 
 ما در هوادار با یکدیگر رفیق هســتیم و روز 
اول هم گفته ام بحث مربی بازیکن نیست و من 

بازیکنان تیمم دوست هستم.« با 
او درباره اینکه شــجاعی چه آورده جدیدی 
بــرای لیگ  به عنوان یــک چهــره بین المللی 
برتر خواهد داشــت و آیــا می تواند این توقع و 
انتظار را برآورده کند، چنین واکنشــی داشت: 
»نمی خواهم منفی گرا باشم و انرژی منفی بدهم 
اما شــرایط سخت است. در فوتبال ایران برنامه  
و امکاناتی نیســت. وقتی امکانــات نداریم چه 
انتظاری داریم؟ یکی از تیم های لیگ برتری را 
معرفی کنید که زمین تمرین اســتاندارد دارد. 
زمیــن بازی هــم نداریم. تنها زمین مناســب، 
زمین ورزشگاه دســتگردی است که استاندارد 
اســت. وقتی امکانــات خوب بــرای ریکاوری 
و اردوها فراهم شــود، از مــن می توانید توقع 
داشــته باشــید که عملکرد خوبی داشته باشم. 
آن زمــان می توانید از من انتقــاد کنید. وقتی 
الان چیزی ســر جایش نیست نمی توانم کاری 

را که می خواهم انجام دهم.«
کاپیتان پیشین تیم ملی به این سؤال که چرا 
تیم ملی در جام ملت های آسیا ناکام بود، چنین 
پاسخ داد: »ما با تیم نبودیم و نمی توانیم از دور 
نظر بدهیم ولی ما چه کاشته ایم که حالا برداشت 
کنیم؟ فقط نزدیک تورنمنت ها سریع می خواهیم 
بازی دوستانه برنامه ریزی کنیم. این برنامه ریزی 
اصولی نیست اما باید انتظارات به اندازه باشد.«

شــجاعی درباره دلایل پیــروزی ایران برابر 
ژاپــن و شکســت برابر قطر هــم این جواب را 

داد: »نمی توانیــم بگوییم در این بازی تیم ملی 
کم انگیزه شــده بود. آنقدر بحث مفصل اســت 
کــه الان جای صحبت نیســت. ما قبلًا یک بار 
استرالیا، امریکا و مراکش را هم شکست دادیم 
و هــر چند وقت یک بار اتفاقــات اینطور داریم 

برنامه ریزی نیست.« این حاصل  ولی 
این مربی جوان از ادامه همکاری فدراسیون 
فوتبــال با امیر قلعه نویی برای حضور او در تیم 
ملی اســتقبال کرد: »اینکه فدراســیون پشت 
آقای قلعه نویی مانده نکته مثبتی اســت. حالا 
آقــای قلعه نویی می توانــد برنامه طولانی مدت 
تدوین کند. ما همیشــه یک مربی را اگر خوب 
کار کــرده، حفظ و اگر بــد کار کرده او را رد 
کرده ایم. ایــن جابه جایی زیــاد خودش ضربه 
زننده اســت؛ چه باشــگاهی و چه ملی. همین 
که مانده اند این خودش یک نکته مثبت اســت. 
زمان دارند و شناخت کافی از تیم دارند. حتی 
اگر نیاز به اضافه شــدن بازیکن جدید باشــد، 
بــه لیگ و شــرایط بازیکنان واقف هســتند و 
بریزند.«  بلندمدت  برنامه ریــزی  می توانند یک 
او دربــاره اینکه اگر به جای قلعه نویی در رأس 
کادر فنــی تیم ملی بود، آیا ترکیب تیم ملی از 
نظر ســنی تغییر می کرد، پاسخ داد: »در حال 
حاضر دوست ندارم جای قلعه نویی باشم اما اگر 
با این تیم قهرمان می شدند آن زمان نمی گفتند 
بــا ترکیبی از بازیکنان باتجربه و جوان قهرمان 
شدند؟ همیشــه بعد از باخت حرف هایی وجود 
دارد. امید ابراهیمی مســن ترین بازیکن بود اما 
برابر ژاپن یکی از بهترین نفرات بود. سن دیگر 
مطرح نیســت. تیم های اروپایــی را ببینید، هر 
بازیکنی حرفه ای زندگــی می کند، وارد زمین 

می شود. مهم کارایی اش برای تیم است.«

شجاعی درباره 
دلایل پیروزی 
ایران برابر ژاپن و 
شکست برابر قطر 
هم این جواب را 
داد: »نمی توانیم 
بگوییم در این 
بازی تیم ملی کم 
انگیزه شده بود. 
آنقدر بحث مفصل 
است که الان جای 
صحبت نیست. 
ما قبلًا یک بار 
استرالیا، امریکا 
و مراکش را هم 
شکست دادیم و هر 
چند وقت یک بار 
اتفاقات اینطور 
داریم ولی این 
حاصل برنامه ریزی 
نیست.«

دوست ندارم جای قلعه نویی باشم!
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بازی سازی که بازی سازی که 2020 بار پرچم ایران را بالا برد بار پرچم ایران را بالا برد

 

اولین تجربه بازی سازی
مهرداد رضایی 48 ســاله و متولد آبادان است. لیسانس مهندسی 
مکانیک دارد اما به دلیل داشــتن سابقه 25 ســاله در انیماتور و 
کارگردانــی انیمیشــن، در دانشــگاه گیم و انیمیشــن تدریس 
می کند. سابقه او در بازی سازی حدود 8 سال است. رضایی کسی 
اســت که به گفته خودش هر فرصت خالی پیــدا می کرده بازی 
رایانه ای انجام داده و آن هم از نــوع بازی های ماجرایی پیچیده. 
او چون گوشی باز نیســت علاقه ای به بازی های موبایلی ندارد و با 
کامپیوتر اخُت دارد، بنابراین بازی های رایانه ای ترجیح اول و آخر 
اوست و حس خوبی از این انتخابش دارد، چرا که کامپیوتر برایش 

حکم فیلم دیدن در سینما با پرده عریض را دارد.
رضایــی درباره اولیــن تجربه بــازی اش و اینکــه چگونه جذب 
بازی های رایانه ای شد، این گونه توضیح می دهد: »دبیرستان که 
بودم، برادر بزرگم یک کامپیوتر کومودور 64 خرید. من آن موقع 
بیشــتر دنبال انیمیشــن بودم اما با دیدن بازی ها حس کردم که 
دوست دارم تعاملاتی بین انیمیشــن و بازی ایجاد کنم. البته آن 
زمان هیچ نرم افزار مخصوص بازی ســازی نبود )انجین( از این رو 
فقط به کشیدن طراحی بازی روی کاغذها بسنده می کردم. بعدها 
یک کامپیوتر آمیگا خریدم که دیســکت می خورد. روی آن یک 
برنامه بازی ســازی به نام AMOS پیدا کردم که به برنامه نویسی 
بسیار اندکی نیاز داشــت. از آن زمان شروع به ساختن بازی های 
خیلی ســاده و پیکسلی کردم. یادم اســت با آن برای کامپیوترم 

پس ورد نوشتم، دقیقاً مانند ویندوز.«
از آنجایی که خوراک این بازی ساز، بازی های رایانه ای بود، بعد از 
بازی Draconus )بازی ساده ای که روی کامپیوترهای کمودور 
64 اجرا می شــد( تصمیم می گیرد بازی ساز شــود. او در این باره 
می گویــد: »این بازی فضا و حس مرا تغییــر داد و تصمیم گرفتم 
بازی ساز شــوم و اولین بازی که ســاختم )Datswer( برگرفته 
از این گیــم بود و فضا و حتــی خود کاراکتر شــباهت زیادی به 
Draconus دارد. البته چون انیماتور هســتم توانستم حرکات 
بیشــتری به کاراکتر بدهم و ژانر بازی را به سینماتیک پلتفورمر 

تغییر دهم.«
این بازی ســاز به ســبک های بازی های رایانه ای ماجرایی مانند 
 Inside و سبک سینماتیک پلتفورمر مثل Black mirror بازی
که داستان جالبی داشــته باشد علاقه دارد، چون روایت داستانی 
بازی از همه چیز برایش مهم تر است و دوست دارد وقتی یک گیم 

را به پایان می برد، چیزی یاد گرفته باشد.
رضایی اهل بازی آنلاین نیســت و تنها بازی خارج از سبک های 
موردعلاقه اش که نمی تواند از آن بگذرد و هیجان شــدیدی دارد 

Need for speed است.
این بازی ســاز در ســبک های متفاوتی بازی ساخته است. سبک 
»آناهیتا« که ســینماتیک پلتفورمر اســت. بــازی »فقط چپ 
رو بگیر« ماجرایی اســت و »امپراطورهــای قلابی« یک کارتون 
– گیم اســت. او به این ســؤال که کدام بازی ات را دوست داری، 
پاسخی نمی دهد و می گوید: »سوال خیلی سختی است.« درباره 
اینکه کدام یک از بازی های داخلی و خارجی را دوســت دارد هم 
می گوید: »بســیاری از بازی های ایرانی واقعاً زیبا هستند و زمان 
صرف آن شده است و احســاس می کنم فضای کار واقعاً خوب از 
آب درآمده اســت، مانند بازی »اتاق تاریــک«. در بین بازی های 
 . )1.2.3( Limbo. Inside . Black Mirror خارجــی هــم

Monkey Island. Thimbleweed Park را دوست دارم.«
انیمیشن - بازی

این بازی ســاز با اینکه از اصفهان به تهران آمده بود تا در مراســم 
شــرکت کند به علت گرفتار شــدن در ترافیک تهران و نداشتن 
شناخت به خیابان های آن در جشنواره غایب بود تا روی سن برود 
و جایزه هایش را از دست وزیر ارشاد دریافت کند. هرچند به گفته 
خودش آنلاین مراسم را تماشــا کرده و از دوستش که راهنمای 

خوبی برای رساندنش به مراســم نبوده، دلخور است. رضایی در 
پاسخ به این سؤال که آیا فکر می کرد اثرش جایزه بگیرد، می گوید: 
»به قول اســتاد علی حاتمی: بیشتر دنبال قوس نان بودم تا قرص 
نان ولی وقتی هم برنده می شوم به من انرژی می دهد و بخصوص 
که فکر نمی کردم دو غزال زرین بگیــرم از این رو انرژی مضاعفی 
گرفتم. اما در درجه اول برای این بازی می ســازم که خودم راضی 
شوم. بیشتر به دنبال کشف دنیاهای جدید ذهنم هستم نه تکرار 
بازی های ســاخته شــده در دنیا و کپی کاری. فکرهای خودم را 
خیلی بیشتر دوست دارم حتی اگر برایش مخاطب هم پیدا نشود، 

چون مخاطب بازی هایم باید اهل فکر کردن باشند.«
به اعتقاد او اگر هم در جشنواره های داخلی و خارجی بازی هایش 
جایزه می گیرد، بیشــتر به این علت اســت کــه بازی های خارج 
از ســبک های متــداول را می ســازد. رضایی می گویــد: »روی 
انیمیشــن های کارم هم خیلی وقت می گذارم. در این باره هیأت 
داوران فســتیوال »توکیو گیم شو« بعد از نمایش »امپراطورهای 
قلابی« گفت که ما برای اولین بار شــاهد یک بازی هستیم که در 
اصل بازی نیست. یک انیمیشــن است. هیچ متن و توضیحی هم 
داخل گیم وجود ندارد اما به طور عجیبی یک گیم را جلو می بریم 

و می توان لقب انیمیشن – بازی را به این بازی داد.«
این بازی ســاز پرافتخار درباره بازی امپراطورهای قلابی این گونه 
توضیح می دهد: »این بازی بالای 5 شــخصیت دارد که شما مدام 
بین آنها سوییچ می کنید. هر کدام از این کاراکترها در دنیای خود 
فکر می کنند که خیلی زرنگ هستند و چون داخل یک آپارتمان 
زندگی می کنند مدام مزاحم هم می شوند. به نوعی فکر می کنند 
قدرت برترند. اما در اصل همه آنها پوشــالی و توهم زده هســتند. 
این بازی فقط ســرگرم کننده است. شخصاً از شــعار و پند دادن 
داخل فیلم و بازی و انیمیشن بیزارم. این بازی را یک نفره ساختم 
و دقیقاً یک ســال طول کشــید. البته من چند تا دوست خارجی 
برنامه نویس هم دارم که برای برنامه نویســی بازی خیلی کمکم 
کردند. در این بازی دوست داشــتم کاربر بیشتر کارتون ببیند و 
لذت ببرد. بالای 8000 فریم انیمیشن طراحی کردم. بعضی جاها 
کلًا پیدا نیســت که گیم پلی دارید یا کارتون، البته قبول دارم در 

جاهایی از گیم بازی اندکی سخت می شود.«
رضایی درباره علت محبوبیت این بازی در بین کاربران می گوید: 
»این بازی در بــازار در رتبه 4.9 قــرار دارد. علت محبوبیت هم 
در درجه اول به خاطر انیمیشــن های این بازی است که به گفته 
کاربرها شباهت زیادی به شــخصیت های پلنگ صورتی دارد. از 
طرفی حالت بزن بکوب دارد که بیشــتر آن را به انیمیشــن های 
کلاسیک تبدیل کرده اســت. در انتها هم داستان بازی است که 
با توجه به اینکه پازل های بازی آنچنان سخت نیست، مخاطب را 
به جلو می کشــد. فکر می کنم تلفیق انیمیشن های صامت سبک 
کلاسیک با یک بازی ماجرایی و انیمیت های آن باعث محبوبیت 

بازی شده است.«
رضایی درباره انتشــار بازی ها در پلتفرم هــای خارجی به دلیل 
تحریم هم می گوید: »بازی هایم ناشــران خارجی زیادی در تمام 
بســترها از موبایل، دســکتاپ و حتی کنســول دارد بخصوص 
امپراطورهــای قلابــی. آن را فعلًا روی ایچ گذاشــته ام و بزودی 
هم روی اســتیم قرار می دهم. امپراطورهای قلابــی بعد از 5 بار 
به روزرسانی منتشر شد. در پلتفرم بازار بالای 100 هزار بار دانلود 
شده ولی این بازی روی سایت itch.io که خارجی است، فروش 
خوبی دارد. برای انتشار بازی ملیت افراد پرسیده نمی شود و شاید 
از روی اسم بازی ساز حدس بزنند که برای کدام کشور است. برای 
شرکت البته در تمام دنیا مردم دنبال بازی های رایگان یا پرداخت 
درون برنامه ای هســتند چون دوســت دارند اول بازی کنند اگر 
علاقه مند بودند در ادامه پول پرداخت کنند. در جشــنواره ها هم 

اگر اسم کشور نام برده شود، مشکلی ندارد.«
از این بازی ســاز درباره برنامه آینده اش می پرســم که می گوید: 
»روی بازی جدیدم کار می کنم. این یکی هم با بازی های قبلی ام 

متفاوت است. اجازه بدهید زیاد لو ندهم.«
رضایــی در پاســخ به این ســؤال هم که چرا اســم شــرکت را 
Pershaland گذاشته اید، می گوید: »در مورد انتخاب این اسم 
توی بازی جدیدم به طــور کامل توضیح می دهم که جریان از چه 

قرار است. فعلًا بگذارید  شگفت زده شوید.«
خلاقیت راه جهانی شدن

از رضایی درباره صنعت گیم کشور می پرسیم و این گونه می گوید: 
»اســتودیوهای گیم زیادی داخل کشور وجود دارد که واقعاً از نظر 
بصری در داخل و دنیا حرف زیادی برای گفتن دارند. نقاط قوت ما 
گرافیک و اتمسفر بازی ها و نقاط ضعف کپی کاری از خارجی هاست.

با نزدیک شــدن به ایام انتخابات در کشــورمان، جنب و جوش خاصــی در میان مردم و 
نخبگان جامعه دیده می شود که حاکی از اهمیت بالای این موضوع در اجتماع است.

 اصولاً انتخابــات در نظام مردم ســالار کارکردهای ممتازی دارد کــه اهمیت انتخابات و 
ضرورت توجه به آن را بیش از پیش آشــکار می کند. در این راســتا و برای ترویج فرهنگ 
مشــارکت بالا در انتخابات، آثار متعددی تألیف و منتشر شــده که یکی از آنها، کتاب »اثر 
انگشت« با عنوان فرعی: خاطرات و وصایای شهدا در موضوع انتخابات؛ همراه با بیانات امام 
و رهبری است که خاطرات و وصیت های شهدای بزرگوار ایران اسلامی را درباره انتخابات 

روایت کرده است.
 در بخشــی از پیشــگفتار این کتاب آمده اســت، انتخابات در ایران، مظهــر اراده ملی و 
مردم ســالاری دینی بوده و از اهمیت فوق العاده ای برخوردار اســت. در هر برهه از تاریخ 
انقلاب شکوهمند اسلامی و عمر پربرکت آن، با نزدیک شـــدن به روزهای انتخابات، تب 
و تاب بحث های سیاســی بر ســر موضوعاتی چون شرکت یا عدم شــرکت در این نمایش 
ملی- سیاسی، سوابق کاندیداها، شعارها و برنامه هایشان و سرانجام انتخاب اصلح، در بین 
اقشــار مختلف جامعه بالا می گیرد و گرمای آن به اوج خود می رسد. در این میان دشمنان 

قسم خورده انقلاب هم دست روی دست نمی گذارند.
آنها با شــناخت و درک صحیح نقش حیاتی انتخابات در استحکام پایه های نظام جمهوری 
اسلامی، از یک سو تمامی توان خود را برای کمرنگ کردن حضور ملت در پای صندوق های 
رأی به میدان می آورند و از ســوی دیگر می کوشــند تا با اثرگذاری بر آرای آحاد ملت، آنها 
را از انتخاب گزینه ای همســو بـــا آرمان های امام)ره( و انقلاب دور کنند. از آنجا که شهدا 
برای همیشـه و به تأسی از سید و سالارشان؛ حضرت مصباح الهـدی)ع( چراغ های روشن 
در ظلمت دنیای مادی هستند، راه و رسم شان در همـــه عرصه ها از جمله عرصه مشارکت 
سیاســی می تواند سرمشـــق و الگویی مناسب باشــد. در این خصوص، کتاب اثر انگشت 
کوشیده اســت در قالب خاطرات و وصایایی با موضـــوع انتخابات، کلیدواژه های حضور، 
انتخاب و شهید را بـــه هم پیوند بزند. همچنین این کتاب به فرمایشات امام راحل و مقام 

معظم رهبری)مد ظله( در این موضوع مزین است.
در بخشی از این کتاب می خوانیم: »تیک تاک عقربه های ساعت را می شنوید؟ دارد ثانیه به 
ثانیه نزدیک مان می کند. نزدیک و نزدیک تر بـه یک روز سرنوشت ساز و دریاد ماندنی. باید 
کمر بست و آماده جهاد شد. میدان، میدان جنگ نیست؛ اما هست و سنگر نزدیک من و تو؛ 
پشت خاکریز نیست که پای صندوق های رأی است... روایت این بار، حماسه سیاسی آنانی 
است که رفتند تا امتداد خون شان اثر انگشت  من و تو باشد.« به تازگی چاپ سوم کتاب »اثر 
انگشــت« که از سوی مؤسسه فرهنگی حماسه 17 تهیه و به همت انتشارات حماسه یاران 

منتشر شده در اختیار علاقه مندان قرار گرفته است.

سال های کودکی من در دهه شصت سپری شد؛ آن موقع  کتاب چندان در دسترس نبود.
 کتابخانه های عمومی هم به اندازه حالا نبودند و به آنها دسترســی نداشــتیم. جلوی حرم 
حضرت معصومه)س(، کتابفروشــی های متعددی بود و کتاب های مذهبی می فروختند؛ 
اما فقط یک کتابفروشــی بود که کتاب های داستانی داشــت. ما چند هفته یک بار به حرم 
می رفتیم و اگر کار خوبی کرده بودیم، مادرمان به عنوان تشویق برایمان از آن کتابفروشی 
کتاب می خریــد. اولین کتاب هایی که خریدیــم کتاب های ژول ورن بــود. فکر می کنم 
آن موقــع چهارم یا پنجم ابتدایی بودم که کتاب هــای ژول ورن را مداوم می خریدم. کتاب 
»زنان کوچک«، »اولیور توئیست«، دو کتاب از جک لندن و اینها بود؛ ولی اغلب کتاب های 

ژول ورن را می خریدم و خیلی ها را هم به عنوان یادگاری نگه داشتم.
به نظرم کتاب هایی که آن موقع خریدیم و تشــویق مادرم، در نوشتن من اثر گذاشته اند. از 
همین بابت هم معتقدم که خانواده ها قادرند نقش زیادی در کتاب خواندن و کتابخوان شدن 
بچه ها داشته باشند. کتابخوان شــدن می تواند چند وجه داشته باشد؛ یکی می تواند جنبه 

شکل دهی به عادت ها باشد، اینکه بچه ای عادت کند کتاب بخواند.
شکل دهی به عادت ها، کاری اســت که از خانواده شروع می شــود؛ اینکه به عنوان نمونه 
بچه ها را عادت دهیم که مســواک بزنند یا لباس هایشــان را وقتی از مدرسه برمی گردند 
سرجایش بگذارند و... کتاب هم باید ابزاری شــود که بچه ها بتوانند همیشه در خانه از آن 

استفاده کنند. بنابراین یک راهش عادت است تا همیشه کتاب همراه بچه ها باشد.
من این طوری هســتم؛ مثلًا اگر ببینم کتابم تمام شــده و هیچ کتــاب در حال خواندنی 
در دســترس ندارم، احســاس می کنم کاری انجام نداده ام. ایــن کار خیلی کمک کننده 
اســت، بخصوص که در خانواده جنبه الگوبرداری هم دارد؛ یعنی اگر خود پدر و مادر اهل 
کتاب خواندن باشــند این تأثیر را روی بچه ها هم می گذارند. البته این امکان هم هست که 
پدر و مادر اهل خواندن نباشند؛ ولی بچه ها را با تشــویق در مسیر درستی قرار بدهند تا با 
کتاب های خوب یا با گروه های کتابخوانی آشــنا شوند. این هم می تواند به کتابخوان شدن 
بچه ها کمک کند. خود من در مواجهه با پســرانم، همواره کوشــیده ام به ســلیقه آنها در 
کتابخوانی احتــرام بگــذارم؛ از آنجایی که خــودم ادبیات نوجــوان کار می کنم، چه در 
کودکی شان و چه حالا که نوجوان شده  اند، هیچ گاه سلیقه خودم را به آنان تحمیل نکردم. 
علاقه مندی بچه ها به کتابخوانی سبب می شــود که در آینده هم به سمت فرهنگ و ادب 

حرکت کنند.

 خاطرات و وصایای شهدا در
موضوع انتخابات

عادت به کتابخوانی از خانواده 
شروع می شود


